
Szocialista módon dolgozni, tanulni, élni!

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

Valóra váltják a jelszót
Egy szocialista brigádot mutatunk be cikkünkben, melynek tagjai talán nem 

is szorulnak bemutatásra, hiszen a szocialista brigádmozgalomban végzett 
munkájukkal, termelési eredményeikkel már többször felhívták magukra a fi
gyelmet.
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Mindent megteszünk 
a még jobb munka érdekében

Egy azocialista brigád hétköznapjai

n Szolgáltató üzemnél több 
szocialista brigád dolgo
zik. Ezek közül meglá

togattuk az Április 4. arany
koszorús szocialista brigádot. 
Papp Ernő elvtárs, a brigád 
vezetője érdeklődésünkre az 
alábbi tájékoztatást adta a 
brigád munkájáról, életéről.— Tizenhat főből áll a brigád — kezdte Papp elvtárs —, jelenleg a bányagépek felújítását végezzük. Vannak azonban új gyártmányaink is, mint például az itt látható félkész kazán is, melyet határidőre kell elvégeznünk. Kollektívánk mindent megtesz az eredményesebb, jobb munka érdekében. Két újítást vezettünk be a bányagépek elhasznált dobjainak fedelének felújítása vonatkozásában. Az elmondottakon túl rendszeresen végzünk más újítási feladatokat is. Munkánkért már eddig is sok elismerésben, dicséretben részesültünk. Az 50. évforduló alkalmából a vállalati pártbizottság oklevéllel tüntette ki a brigádot. A városi KISZ Bizottság ugyancsak oklevelet és 1000 Ft-os vásárlási utalványt adott a brigádnak a jó munka elismeréséül.— Tehát elmondhatom, mind anyagiakban, mind erkölcsileg érezzük a megbecsülést. Mellékesen jegyzem csak meg — mondja Papp elvtárs —, hogy én személy szerint a brigádmunka elismeréseként kormánykitüntetésben is részesültem. Igyekszünk minden téren a feladatoknak megfelelni, javítani a politikai nevelő munkát és a brigádunk új tagjait a kollektívába megfelelő módon segíteni a beilleszkedésbe. A brigádvezetők or- . szágos tanácskozásán hallottakról — melyen személyesen résztvettem — Brigádgyűlésen beszámoltam, s alaposan megtárgyaltuk az előttünk álló feladatokat., — De a brigád tagjai más munkákat is szívesen vállalnak. Az elmúlt időszakban a mohácsi Vizite- lep részére egy stéget készítettünk társadalmi mun" kában. S ugyancsak társadalmi munkában végeztük el a kővágószőlősi új 

■ iskola külső csinosítását. Egyszóval azon vagyunk, hogy brigádunk a következő időszakban is, az elmúlt évek sikereihez hasonlóan végezze munkáját, erre minden biztosítékunk adott, mivel igen nagy segítséget kapunk az üzemvezetéstől és művezetőnk-

A napsugaras, korszerű műhely előtti udvarban most is serény munka folyik. Egy új rakodótér kialakításához végzik a betonozási munkálatokat a szorgos munkáskezek, hogy ezzel is egy újabb, jobb munkahelyet varázsolja

nak, ami még szebbé, még jobbá teszi majd a munkáshétköznapokat. Ezekhez a szép célkitűzésekhez csak jó egészséget és sok sikert kívánunk az „Április 4.” brigád tagjainak.
Engelmann József

Az I. üzem 34-es csapata 1962. óta vesz részt a szociálisa brigádmozgalomban. 9 fővel alakult a brigád, majd átszervezés folytán a csapat az I. Üzem legnagyobb létszámmal dolgozó szocialista brigádja lett. Bár a nagy létszám (19 fő) a munkaszervezésben komoly gondot okozott, a brigád sikeresen oldotta meg azt, hogy minden ember és minden szak időveszteség nélkül dolgozva a maximális teljesítményt tudja nyújtani.Keresztes Mihály elvtárs, aki 1964 óta a brigád vezetője, idejét nem kiméivé rendszeresen foglalkozik váltótársaival leszál- . lás előtt, megbeszélve a szakvezető vájárokkal a ; munkahelyi problémákat j Ez a lelkesedés, ez a nagy c akarás a brigád minder . tagjára jellemző, beosztás és szakképzettségre vak tekintet nélkül.Ezt az eredmények i<IS
70 fokos fejtésben
Tapasztalatcserén a komlói Béta aknánMájus 9-én reggel 7 óra előtt a vállalat három bányaüzemének párttitkárai gyülekeztek, hogy tapasztalatcserére, az idősebb testvérekhez, a szénbányászokhoz menjenek.

IsmerkedésA két vállalat között kialakult műszaki, gazdasági és a pártbizottságok jó kapcsolatának további ki- szélesítését és elmélyítését, a pártmunka terén elért eredmények megismerését és a tapasztalatok kicserélését szolgálta ez a látogatás. Bár delegációnk a bányász alapszervezetek titkáraiból és az üzemi pártbizottságok titkáraiból tevődött össze, túlnyomó többségben szocialista brigádvezetők, földalatti bányászok voltak, 8-14 éves bányász gyakorlattal, de zömében még nem jártak szénbányában. Ezért bizonyos fokú várakozó kíváncsiság is vonzást gyakorolt ránk amikor csoportunk elindult Komló felé.Mintegy negyven perces autóút után, a Mecsek közepén felépült Béta aknán szálltunk ki mikróbu- szunkból. Már messziről feltűnt a két aknatorony, majd az erdő zöldjéből előtűntek az üzemi épületek is. A mi bányaüzemeinkhez hasonló épületek,
■ parkosítások és mindenütt feltűnő rendezettség ötlött
■ legelső benyomásként szemünkbe. Delegációnk —
■ melyet régi bányászisme-
■ rősünk, Dr. Bánki Nándor i elvtárs, a Mecseki Szénbá- . nya Vállalat Pártbizottsá- , gának munkatársa kalau- • zolt —, az üzemvezetők iro-
■ dójában gyülekezett. Béta
■ akna üzemvezetője, Gungl , Ferenc elvtárs és Nagy : Béla párttitkár ismertette- az akna történetét, a ter-- melés alakulását, az üzem- szervezeti felépítését. Meg- 

I tudtuk, hogy Béta akna a

vállalat egyik legjobb üzeme, melyben igen jó munkáskollektíva kovácsoló- dott ki, mely több esetben nyerte el az Élüzem és a Szocialista Üzem címet. Pártszervezetileg termelő egységekre szervezett alapszervezetek és ezeket ösz- szefogó csúcsvezetőség irányítja a politikai munkát. Eredményeik, tapasztalataik, gondjaik, megoldandó feladataik igen hasonlatosak a mi üzemeinkhez, erről igen sok szó esett mindkét részről.Ezután rövid ismerkedés következett a külszínnel, melyben csoportunk legnagyobb tetszését a balesetelhárítási oktatáshoz szerkesztett igen ötletes oktató és vizsgáztató tábla nyerte el, melyet csoportunk minden tagja kipróbált. A mi viszonyainkra átalakított oktatótáblát a mi bányászaink is örömmel fogadnák üzemeinkben.
Jó hangulatEzután delegációnk két csoportban leszállt a bányába és kívánságunkra fejtési és feltárási munkahelyeken ismerkedtünk a szénbányászok munkájával Jártunk egyik frontfejtésben is, a széntelep közel 70 fokos dőlésű volt. E frontfejtésben a bányamunka összes nehézsége és szépsége látható volt, ahol a hagyományos módon, fejtőkalapáccsal fejtették a szenet. A munkahelyeken igen szívélyesen fo- godtak és amikor kiderült, hogy mi is bányászok vagyunk, megindult felénk a kérdések özöne, melyet mi hasonlóval viszonoztunk. És mint ilyenkor szokás, egy-egy mozzanatát ki is próbáltuk a munkafogásoknak. Baráti hangulatú beszélgetés közben igen sokszor hallottuk, hogy ők szívesen jönnének üzemeinkbe egy-egy látogatásra.

A tapasztalatok értékelésére az üzem által létesített és fenntartott Juhász Gyula klubban került sor. Igen sok kérdés merült fel részünkről, melyre kimerítő válaszokat kaptunk. A hosszúra sikerült bányajárás után igen jó étvágy- gyal ültünk asztalhoz, a kitűnő ebéd és vendéglátás után még hosszú ideig folyt a beszélgetés a fehér asztal mellett.
ViszontlátásraBesötétedett már, amikor élményben, tapasztalatban gazdagabban, szívélyes búcsút vettünk vendéglátóinktól. Ezúton is köszönetét mondunk Béta akna összes dolgozójának, az üzem műszaki és pártvezetésének a sok élményért, tapasztalatért és a szívélyes vendéglátásért. Reméljük, hogy a kialakult kapcsolatok tovább fognak erősödni és alkalmunk lesz velük találkozni a mi üzemeinkben is.A vállalati pártbizottságnak is köszönjük, hogy lehetővé tcjte ezt az üzem- látogatást, melynek eredménye gazdasági és pártmunkánkban egyaránt hasznosítható lesz.

Tasnádi Lajos

igazoijaK. r. nagy ieiszainu csapat a mostoha geológiai körülmények között 1969.I. negyedéves tervét 111,3 százalékra teljesítette. Még szebb ez a teljesítmény, ha figyelembe vesszük, hogy a brigád fennállása óta eltelt nyolc év termelési átlaga 116.4 százalék, és mindezt úgy érték el, hegy a technológiai fegyelem megsértéséből, saját j hibából a brigád fennállá- j sa óta nem fordult elő bal- j eset.Ha a gazdasági mutatók | mellett százalékban kelle- 1 ne kifejezni a brigádmozgalomban való részvétel többi követelményeinek 
■ teljesítését akkor az aláb- i bi szerint ugyanilyen ki- i váló eredményt kapnánk.A brigád minden tagja ' igyekszik szakmai, politi-i kai képzettségét növelni.; 13 fő vesz részt politikai í oktatásban, két fő robbantómesteri tanfolyamon, egy. fő vájárt^nfolyamon, két fő pedig segédvájári tanfolyamon tanul. Ezzel régi hagyományaikat is ápolják, mert fennállásuk óta számos .jó szakmai és politikai képzettségű szakvezető vájárt adtak üzemüknek.Az 1969. évi kollektív I vállalásukhoz tartozik még . | — a 104 százalékos terme-] . lési terv teljesítésén túl — z 76 óra társadalmi munka,. amiből már 42 órát teljesí- j tettek, 2 db színházbérlet _ vásárlása, egy közös ki- rándulás Harkány—Siklós _ —Villány — a nyári isko- . lai szünidő alatt, hogy _ gyermekeik is résztvehes- s senek a kiránduláson, a g szakszervezeti tagdíjak 100 ,. százalékos fizetése, éves szinten 10 000 forint limitanyag takarékosság, új dolgozó bevonása a brigádba, aki eddig lakatos volt és újfelvételes, a brigádér- ’ tekezlet 2 havonkénti pon- tos megtartása stb.A brigádtagok egymás- s hoz való viszonya közvet- a len, baráti. Csak jóbarátök :, segítenek egymáson úgy, ahogy a brigádtagok közö- ;- sen segítettek Molnár Ká- a roly elvtársnak a lakása t. tatarozásánál, garázsépí- i- tésnél, Kontrák Sándor b elvtársnak kút- és pince- i- építésnél és Vígh Sándorii elvtársnak szintén pinceépítésnél. A brigádnak kö-( zös kasszája van, amiben ; havonta fejenként 20 Ft- tál növelik a brigád pénz- ]' tárát.t- Az ezüstplakettet meg- >t tartó szocialista brigádot az üzemvezetőség magasfokú erkölcsi elismerés mellett — a KMP 50 éves

brigádvezetőnegalakulásának tiszteletére rendezett munkaver- senyben elért eredményéért az 1968. évi munkájúk elismeréseként 12 000 Ft jutalomban részesítette. Egyénenként „Kiváló dolgozó” jelvényre terjesztették fel Tekulics Tibor, Fink Antal, Kontrák Sándor, Fábián Zoltán, ódor István elvtársakat, Keresztes Mihály elvtárs a Munka Érdemrend bronz fokozatát kapta kiváló munkájának elismeréseként, a szocialista brigádvezetők országos értekezletén.A brigád munkájához nagy segítséget nyújt Molnár Károly elvtárs, aki 1967. óta patronálja a csapatot. ö a brigád alapító tagja volt, s innen került felelős beosztásba; a váj- végi szakszervezeti bizottság titkára lett. Ugyancsak ebből a szocialista brigádból emelték ki Simon Sándor elvtársat, aki a vállalati Szakszervezeti Bizottság bér- és termelési felelőse.A brigád az üzemvezetőség részéről minden problémájában segítséget kapott. S a brigádtagok remélik, hogy a még mindig meglévő lakásproblémáik is — belátható időn belül — megoldódnak.A szocialista brigádmozgalom jelszava: „Szocialista módon dolgozni, tanulni, élni!” így válik valósággá az I-es Üzem 34-es szocialista brigádjának mindennapi munkájában.Keresztes elvtársnak gratulálunk kitüntetése alkalmából, a brigád tagjainak pedig sok sikert kívánunk további munkájukhoz.
Horváth Jánosáé

Tájékoztató
A vállalat Munkaver

seny Bizottsága a válla
lat „Munkaverseny Sza
bályzata” alapján érté
kelte a vállalat I. ne
gyedévi munkaverseny 
mozgalmát. Az értéke
lésről a következő tájé
koztatót adjuk:

1. Üzemeink „Élüzem” 
feltételeinek teljesítése:

a) „Élüzem” feltételeit 
teljesítette:

Szolgáltató Üzem 
b) „Élüzem” feltételeit

nem teljesítette:
I. Bányaüzem (d. pont)
II. Bányaüzem (b., d. 
pont)
III. Bányaüzem (a., b.,
c„ d. pont)
IV. Bányaüzem (a., c„ 
pont)
Ércdúsító Üzem (a pont) 
Kutató Mélyfúró Üzem 
(a., b„ c. pont)

Kísérleti Kutató Üzem 
(d. pont)

2. Baleseti verseny: 
III. Bányaüzem 7 000 Ft 
Ércdúsító Üzem 6 0Ó0 Ft

A Munkaverseny Bi
zottság a bányaüzemek 
második díját nem adja 
ki, mert az abban előirt 
feltételt egyik üzem sem 
teljesítette.
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As 1969/70 -es pártoktatási év tematikája
A következükben ismertet

jük a pártoktatás vállalatunk
nál szervezendő tömegtanfo
lyamainak témakörét, hogy az 
az idei év befejezésével egy- 
időben a résztvevő elvtársak
nak segítséget adjunk a to-

A szocializmus építésén
1. A kommunista és mun

káspártok nemzetközi tanács
kozása (2 foglalkozás) a 
moszkvai tanácskozás doku
mentumai alapján.

2. Hazánk negyedszázados
fejlődése (2 foglalkozás, a má
sodik önálló megyei tananyag 
alapján). Az évfordulóra vo
natkozó párthatározatok alap
ján. -

3. A pártdemokrácia fejlesz
tésének kérdései. (1 foglalko
zás). A Központi Bizottság ha- 
tározala alapján.

4. A közéleti tevékenység és 
társadalmi tudatosság. (1 fog-

' lalkozás.)
A szocialista demokrácia, a 

dolgozók közéleti tevékenysé
ge és a társadalmi tudatosság 
összefüggései. A szocialista 
meggyőződés erősítése, széle
sítése. Az információ és a tá
jékoztatás szerepe, javításuk 

a rlnlpnzók kiiz-

* Közgazdasági alapismereték tanfolyam
1. A szocialista forradalom főbb eszközei. A népgazdaság 

hazánkban. (1 foglalkozás.) III. ötéves terve.
A szocialista forradalom fö 5. Pénzügyek és árrendszer 

feladatai. A szocializmus épí- a szocializmusban. (2 foglal- 
tésének két szakasza. kozás.) Az állami költségvetés

2. A szocialista gazdaság fö és a hitelrendszer. A szociális-
vonását (2 foglalkozás.) A szó- tó árpolitika és árrendszer, 
clalizmus termelési viszonyai. 6. Jövedelempolitikánk és az 
A szocialista gazdaság irányi- életszínvonal. (1 foglalkozás.) 
tása (Gazdaságpolitika, gazda- A szocialista elosztás elvei és 
sági mechanizmus). az anyagi érdekeltség. Jövede-

•1 a szocialista úiratermelés lempolitikánk és a szocialista’• A víÍaZ,. V.J elosztás fő formái,néhány kérdése. (1 foglalko- 7 A szocialista vállalatok
zás.) A nemzeti^ jövedelem tér- gazdálkodása. (2 foglalkozás.) 
melése, elosztása és felhasz- A vállalatok helye és szere-

áS?Á £ ter™elés növelésé- pc a népgazdaságban. A vál
nék fő tényezői. látótok gazdálkodása.

4. A népgazdaság tervszerű 8. A nemzetközi munkameg- 
irányitása. (2 foglalkozás) A osztás és a KGST. (1 foglalko- 
népgazdaság tervszerű irányi- zás.) A szocialista országok 
tása, a terv és a piac össze- gazdasági együttműködésének 
kapcsolása. (A népgazdasági legfontosabb területei. A 
tervek, a gazdaságirányítás KGST fejlesztésének feladatai.

Gazdaságpolitikai tanfolyam ipari tagozat
1. A kommunista és mun- suk a vállalati munkára,

káspártok nemzetközi tanács- 5. A műszaki fejlesztés fö 
kozása. (2 foglalkozás.) követelményei és feladatai az

2. A szocialista gazdasági in- iparban. (1 foglalkozás.)
tegráció fejlesztésének elvi és A műszaki fejlesztés nép- 
gyakorlati kérdései. (1 fogtól- gazdasági eredményei, problé- 
kozás.) mái és feladatai. A műszaki

Nyers Rezső elvtárs Politi- fejlesztés vállalati feltételei és 
kai Akadémiai előadása alap- feladatai: a gyártmányössze- 
ján. tétel, a gyártástechnológiai, a

3. Hazánk negyedszázados korszerűség és a minőség ja- 
fejlődése. (2 foglalkozás, a vitása.
második önálló megyei tan- 6. Foglalkoztatottság és ter- 
ányag alapján.) melékenység. (1 foglalkozás.)

4. A közgazdasági szabáiyo- A termelékenység és foglal-
zók hatása a vállalati gazdái- koztatottság színvonala, nép
kodásra. (1 foglalkozás^ gazdasági és vállalati összé-

A szabályozók szerepe és függései. A vállalatok felada- 
hatása a nyereség alakulásé- tai a munkaerőgazdálkodás- 
ra. A gazdaságosság növelését ban, a termelékenység foko- 
serkentő szabályozók és hatá- zásában.

Juniális a Remete-réten1969. június 8-án a Remeteréten egésznapos juniálist rendez az Ércdúsító Üzem.
— Milyen indítékai 

vannak a juniális meg
rendezésének?Üzemünk benevezett a „Szocialista Munka Üzeme” cím elnyeréséért folyó versenybe. Kultú- rális jellegű vállalásaink között a legfontosabb és . szinte egyedüli teljes kollektívát megmozgató lehetőség egy ilyen juniális szervezésére — mondotta Bimbó József -' üzemvezető.

*-— Lehetne-e kissé bő
vebben ismertetni a prog
ramot?— Mintegy 800 fő megjelenésére számítunk. E kollektív kirándulás fő szervezői az üzemben dolgozó szocalista brigádok, melyek remélem igen nagy létszámmal képviselik magukat. A zavartalan közlekedés érdekében tárgyaltunk a MÁVAUT-tal és több autóbuszt állítunk be, . melyek vasárnap a reg- . geli óráktól kezdve egész késő délutánig szállítja '“ki és be, Uránváros és Remeterét között dolgo

vabDtanuias megnatarozasa- 
ban. A pártoktatás, valamint 
a KISZ és szakszervezeti po
litikai oktatás további szerve
zési programját későbbi szá
mainkban közöljük.

lek kérdései tanfolyam
életi tevékenységének fejlesz
tésében.

5. A szocialista humanizmus. 
(1 foglalkozás.)

A szocialista humanizmus 
osztályjellege és tartalma. A 
szocialista humanizmus fej
lesztésének gazdasági, társa
dalmi és világnézeti feladatai.

6. Az ifjúság társadalmi és 
politikai helyzete. (1 foglalko
zás) a Központi Bizottság ha
tározata alapján.

7. A népgazdaság fcjcsztésé- 
nek 19C9. évi tapasztalatait ér
tékelő és az 1970-es év felada
tait meghatározó párthatározat 
alapján.

8. A jövedelempolitika, az 
árpolitika és az életszínvonal 
összefüggései. (1 foglalkozás)

Jövedelempolitikánk és ár
politikánk lényeges vonásai. 
Bérrendszerünk fö sajátossá
gai. Jövedelempolitikánk hatá
sa az életszínvonalra.

zóinkat, családtagjaikat.Az egésznapos program keretében, különösen az ifjabb családtagok részére külön céllövöldét, körhintát s egyéb vidám műsort biztosítunk. Az élelmiszer, ital, dohányáru, cukorka, csokoládéellátást a Mecsekvidéki Üzemi Vendéglátó Vállalat biztosítja. Példaként említem meg, hogy a helyszínen halászlét, bográcsgulyást főz és árusít a vendéglátó. Jégbehűtött sörre, üdítőitalokra is számíthatnak a megjelenők. Üzemünk KISZ szervezete a helyszínen „pótmama” szolgálatot lát el.
— Bizonyára más üze

mekből is szívesen részt- 
vennének az ÉDÜ által 
rendezett juniálison.— Ezt a legnagyobb örömmel vesszük. Minden üzemnek meghívót küldünk és reméljük, hogy a mi juniálisunk a vállalat többi üzemeinek dolgozó kollektíváját is közelebb hozza egymáshoz azáltal, hogy a Remeteréten találkoznak — mondotta Bimbó József üzemvezető.

J.

7. A népgazdaság fejlesztésé
nek 1969. évi tapasztalatai és 
az 1970. évi feladatai. (1 fog
lalkozás.)

8. A vállalat belső irányítá
sának fejlesztése. (1 foglalko
zás.) A vállalati irányítás 
helyzete, a vállalati tevékeny
ség korszerűsége és fő terü
letei. A vállalaton belüli ter

Világpolitikai és világgazdasági kérdések tanfolyam
1. A kommunista és mun

káspártok nemzetközi tanács
kozása. (2 foglalkozás.)

2. Az európai szocialista or
szágok negyedszázados fejlő
dése. (2 foglalkozás.)

A Szovjetunió szerepe az 
európai népi demokratikus 
forradalmak győzelmében. Az 
európai szocialista országok 
gazdasági versenye és ideoló
giai harca az európai tőkés 
országokkal.

3. A szocialista gazdasági 
integráció elméleti és gyakor
lati kérdései. (2 foglalkozás.) 
Nyers Rezső elvtárs Politikai 
Akadémiai előadása alapján.

4. A vietnami kérdés. (1 fog
lalkozás,)

A vietnami helyzet és a vi
etnami kérdés politikai ren
dezése, a tárgyalások alaku
lásától függően.

5. A tudományos-technikai 
fejlődés gazdasági és politkai

Előadások a magyar párttörténetböl
1. A kommunista és mun

káspártok nemzetközi tanács
kozása. (2 foglalkozás.)

2. A KMP megalakulása és 
harca a szocialista forradalom 
győzelméért. (1 foglalkozás.)

3. A Magyar Tanácsköztár
saság és jelentősége. (1 fog
lalkozás.) ,

4. A KMP harca az 1929-33- 
as gazdasági válság időszaká
ban a munkáért, kenyérért, 
demokratikus jogokért. (1 fog
lalkozás.)

5. Harc az antifasiszta nép
frontért a független, demok
ratikus Magyarországért. (1 
foglalkozás.)

u. A felszabadulás és a mun
káshatalom győzelme hazánk
ban. (1 foglalkozás.) A felsza
badulás történelmi jelentősége.

7. A szocializmus építésének 
kibontakozása hazánkban. (2 
foglalkozás.)

Polgári védelmi 
bemutató gyakorlat1969. május 18., 10 óra. Feltételezés szerint atomtámadás érte városunkat. Pár percre rá megjelent az égbolton a felderítő repülőgép és gyors helyzetmegállapítás után jelezte a kár nagyságát. A jelentés vétele után a készenléti helyen lévő szakalegységek megindultak a kijelölt kárterületre, hogy végrehajtsák a mentési-, mentesítési feladatokat.Még hallani a tovatűnő repülőgép zaját, mikor feltűnnek a védőöltözetben lévő felderítők. Zászlók jelzik a felderítés alapján meghatározott be és kivonulási útvonalat, amit sugármentesítenek a locsoló és seprő gépkocsik. Billenős gépkocsik földet hoznak és a dózer már egyengeti is, hogy szükségátjárót létesítsen a technika és a mentesítő alegységek részére.Rövid fél óra és benépesül a kárterület. A szükségátjárón egymás után érkeznek a műszaki és egészségügyi rajok. Egyik romos épületnél a vészkijáratot igyekeznek szabaddá tenni a romok ella- pátolásával, amíg a raj másik fele ácsolja a biztosítást, hogy a vészkijárat feletti épületrészt megtámasztva biztonságosan lehessen a bentrekedteket kihozni. Másik romos épületnél dózer és exkavátor együttesen igyekszik az óvóhely kijáratát szabaddá tenni. Közben a födémen légkalapáccsal igyekeznek rést ütni, hogy levegőt biztosítsanak a bent- lévőknek, míg a kijárat

melőegységek önállóságának 
növelése és az érdekeltség fej-

9. A vállalati kollektívák 
szerepe a vállalat gazdasági, 
politikai fejlődésében. (1 fog
lalkozás.) A vállalati kollektí
vák helye és szerepe a válla
lat gazdasági és politikai fej
lődésében.

hatása a nyugat-európai or
szágokban. (1 foglalkozás.) A 
tudományos-technikai forrada
lom jellege és következmé
nyei a kapitalista országok
ban. Imperialista ellentétek és 
együttműködés a tudományos
technikai forradalomban.

6. A fejlett tőkés országok 
pénzügyi rendszere és a valu
taválság. (1 foglalkozás.) A 
nyugati pénzügyi rendszer 
alapjai és jellemző vonásai. A 
kapitalista nemzetközi valuta
viszonyok. A valutaválságok 
okai és lényege. A kapitalista 
valutaövezetek és tömbök har
ca.

7. A Közel-Kelet és világbé
ke. (1 foglalkozás.) Az esemé
nyek alakulásától függően.

8. A leninizmus néhány idő
szerű kérdése. (2 foglalkozás.) 
Az SZKP és a MSZMP irány
elvei alapján.

8. Az ellenforradalmi láza
dás leverése, gazdasági, poli
tikai konszolidáció, a szocia
lizmus alapjainak lerakása 
hazánkban. (2 foglalkozás.)

9. A szocializmus teljes fel
építésének útján. (2 foglalko
zás.) Gazdasági . eredmények 
és a gazdasági fejlődés új 
szakasza. Társadalompolitikai 
és kultúrális fejlődésünk fel
adatai.

A pártoktatás kötetlenebb 
tanfolyamai közül továbbra is 
lehetőség van TV politikai 
tanfolyamot, valamint előadá- 
sos propaganda tanfolyamot 
szervezni.

Vállalatunknál a következő 
évben is szervezzük természe
tesen a ML. Esti Középfokú 
Iskola kihelyezett osztályait, 
valamint kisebb létszámú ve
zetői továbbképző tanfolya
mot.

szabaddá nem válik. Az egészségügyi rajok közben már a romok között lévő sérülteket kutatják fel. Fürge kézzel kötözik a „sérülteket”, majd hordágyra téve viszik, vagy karonfogva kísérik őket a kijelölt sebesültgyűjtő helyre. Itt a közben felállított sátor előtt sugárellenőrzés alapján osztályozzák a kimenteiteket, akik a sátorban személymentesítést és orvosi ellátást kapnak. A súlyos sérülteket mentőbe helyezve viszik a távolabb települt kórházba.Egymás után érkezik a friss erő, hogy leváltsák a meghatározott sugáradagot elszenvedett személyeket, akiken a sátorba telepített szükség-személymentesítő állomáson teljes mentesítést hajtanak végre. A szennyes ruházat pedig a gépkocsira szerelt szükség- anyagmentesítő állomásra kerül, ahol ismét használható állapotba hozzák.Delet harangoztak, mire vége lett a gyakorlatnak. A résztvevők fáradtan, de nyugodtan térhettek haza. A feladatok megfelelő végrehajtásával bizonyították jó felkészültségüket.Ezen bemutató gyakorlat is felhívta a figyelmet a polgári védelem jelentőségére, fontosságára. Bizonyította, hogy békében való fegyelmezett fel- készültséggel a réndelke- zésre álló gépi technika célszerű alkalmazásával adott körülmények között lehetőség van az emberi élet megmentésére.
Fehér László

Politikai jegyzetek
A szocialista gazdasági integrációrólNapjainkban egyre többet hallunk a szocialista in tegráció kérdéséről. Szakberkekben már hosszabb ide je napirenden van e kérdés, de újabban már párt- é államvezetők tárgyalásain is szerepel. Ügy gondoljul hogy nem árt lapunkban is egy kicsit boncolgatni témakört.
A GAZDASÁGI integráció lényegérőlElőre kell bocsátani, hogy a gazdasági integráci nem speciálisan szocialista jellegű együttműködéí forma, a kapitalista gazdaságban már korábban ki alakult, pl. a Közös Piac. Lényege, hogy a társult of szágok együtt fejlesztik a gazdaságot és a gazdáik® dást. Más szavakkal, a termelési és cserefolyamától területén kialakult nemzetközi együttműködésnek » nevezhetjük.

KÜLÖNBSÉG A KAPITALISTA
ÉS SZOCIALISTA GAZDASÁGI INTEGRÁCIÓ 

KÖZÖTTA kapitalizmusban a monopóliumok érdekeit szol’ gálja és a különböző ilyen integrációk kegyetlen han cot vívnak eygmással. A szocializmusban a gazdasái gyorsabb fejlődését segíti elő és az egész társadalom érdekeit szolgálja. Itt tervszerű, baráti együttműködéí útján érvényesül.
MI TETTE SZÜKSÉGESSÉ?A gazdasági fejlődés bizonyos fokán törvényszerűen megjelenik a gazdasági együttműködés az iparágak a kereskedelem közös fejlesztésének szükségszerűsége. Különösen az ún. nyílt gazdaságú országok <min pl. hazánk, ahol az előállított össztermék 25 százaléka exportra készül és jelentős nyersanyag és árubehozatalunk is) életében szinte elképzelhetetlen a gazdasági élet a nemzetközi együttműködés nélkül. KGST 20 éves működésével felmérhetetlen segítsége1 jelentett a szocialista országok eddigi életerős fejlődésében, a tőkés országok különböző megkülönböztető politikájával szembeni védelemben, de napjain) által megkövetelt gyorsabb iramú fejlődéshez mái nem nyújt kellő segítséget. Miért?Komoly problémát jelent itt, hogy a társult országok külön-kiilön fejlesztik iparágukat. így az erőforrásokat elaprózzák, csak kis szériákban folyhat 2 termelés, nem kielégítő a technikai fejlődés. Akadály) jelentenek a kétoldalú pénzkapcsolatok, a nemzetközi piacon elfogadott közös pénz hiánya stb.

A SZOCIALISTA GAZDASÁGI INTEGRÁCIÓ 
ELŐNYEIRŐLEzekkel szemben a tervezett szocialista gazdasági integráció mintegy 300 milliós belföldi felvevőpiacot jelentene és szinte korlátlan áruforgalmat a harmadik világgal és jelentős kereskedelmet a tőkésvilág' gal. Ilyen körülmények közötti a specializált ipar; ágak óriási szériát tennének lehetővé, amely elbírná a technika gyorsütemű fejlesztését. Koncentrált ku; tatást valósíthatnánk meg, elősegítené a munkaerő optimális kihasználását. A meggyorsult gazdasági fejlődés nyomán az életszínvonal emelése komoly vonzerőt jelentene a nem szocialista világ dolgozói számára, egyben hatalmas gazdasági, katonai erőt a világbéke megvédése érdekében. Politikai hatásaként a napjainkban jelentkező nacionalista irányzat helyed az internacionalizmusnak engedne nagyobb teret és még sorolni lehetne várható előnyeit.A szocialista integráció elméleti előkészítése most van folyamatban, megvalósulása fokozatosan történik, messzemenően figyelembe veszik az összes társult országok érdekeit és nem zárul le a kapu a most még kívülmaradó szocialista országok előtt sem. Nagyon sok gyakorlati nehézséget kell még leküzdeni, hogy az új együttműködési forma kialakuljon és előnyös hatása teljes egészében kibontakozzon, de bíztató, hogy országaink vezetői egységesen törekszenek a megvalósulásra és a KGST szervei eddigi tapasztalatai, az állandóan fejlődő kooperációk meggyorsítják a megvalósulás folyamatát. Tóth Béla

Szocialista brigádoknak 
ajánljuk

„... az eddiginél kicsit 
többet foglalkozzanak po
litikával. összejöveteleiket 
használják fel arra, hogy 
körülnézzenek, mi van a 
politikában, a világban, s 
fordítsanak nagyobb fi
gyelmet a politikai képzés
re.

Foglalkozzanak a szoci
alista kultúra kérdései
vel ... e mozgalmon ke
resztül is hallathatja sza
vát a munkásosztály, ki
fejezésre juttathatja, hogy 
mit igényel a kultúra mű
velőitől és mit ért szoci
alista kultúrán...”(Kádár elvtárs felszóla

lása a szocialista brigádvezetők III. Országos Tanácskozásán.)Könyvek;Máté György; Vörös jelek a hadak útján. (Riportkönyv a magyar munkásmozgalom történetéből.)Filmek;„Tiltott terület”.(Űj magyar film.)„Pajzs és kard”.(Magyarul beszélő szovjet film. Június 9-én 17,30 — 19,30 órakor Ságvári nagyterem.)
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Reflektorfényben

A 41-es szocialista brigád 
az utánpótlás neveléséért

Könnyebb munkával
Idő és pénz megtakarítás, 
a baleseti veszély csökkentése

Reflektorfényben sorozatunkban olyan, eddig kevésbé ismert csapatot szeretnék bemutatni, akik a hagyományos vállalások és termelési tevékenység mellett segítik az üzem, a vállalat munkaerő gondjait is megoldani. így jutottam el a II-es Üzem 41-es szocialista brigádjához, amely üzemünkben ezen kívül megnyerte a május 1-re kiírt munkaversenyt is.A csapat eddig három alkalommal nyerte el a megtisztelő szocialista brigád címet, s ebben az évben is megkötötték a szocialista brigádvállalást. Többek között vállalásaik között szerepel az éves szakmányos terv 106 %-os teljesítése, a limitgazdálkodásba vont anyagfelhasználási terv 98 %-os betartása^ kollektívánrésztvesznek az üzem társadalmi munkálataiban, a csapat tagjai párt-, szak- szervezeti és KISZ oktatáson vesznek részt állandó jelleggel stb. Vállalásaik közül az egyik pont különösen megragadta figyelmemet, amely így hangzik: „A csapatra beosztott új dolgozókkal minden esetben türelemmel foglalkozunk. Igyekszünk velük 
a bányamunkát megszeret
tetni.” Hát igen. Ez az, amire fel lehet és kell is figyelnie nemcsak nekem, hanem a többi szocialista brigádoknak is. Ma, amikor vállalatunk, de különösen üzemünk munkaerőhiánnyal küzd, kiemelkedő szerepet kap az emberekkel való bánásmód — különös tekintettel az új emberekkel — nagyobb türelemre, megértésre van szükség, s ezt elsősorban ilyen csapatoktól várjuk el, mint például a jelen

Vegyészek a bányábanAz I. sz. Bányaüzem és a Kísérleti Kutatási és Automatizálási Üzem dolgozói a közelmúltban szocialista együttműködési szerződést kötöttek. A szerződés a termelési feladatok koordinálásán kívül egymás munkájának, problémáinak megismerését is célul tűzte ki.Az I. Üzem vezetőinek szíves meghívására nemrég a Kis. Kút. és Aut. Üzem „Ifjúsági” szocialista brigádjának tagjai tettek látogatást a bányában.Miután a bányaüzem vezetői ismertették az eredményeiket, az üzem sajá-

esetben a 41-es szocialista brigádtól.A csapat munkájáról elég, ha az I. negyedév, valamint az április havi teljesítményüket idézem: ebben az évben az I. negyedévet 134,1 százalékkal zárta a csapat, míg április havi keresetük megközelítőleg 300 Ft/műszak volt. Úgy érzem, hogy ezekhez a számokhoz különösebb kommentárt nem kell fűznöm, csak a legnagyobb elismeréssel és gratulációval szólhatunk eredményeikről. Ezeket a jó eredményeket egy nagysze-
Az Országos Magyar Bányászati 

és Kohászati Egyesület közgyűléseÁprilis 23-án és 24-én tartotta a bányászati műszaki — tudományos egyesülete Budapesten 61. küldöttközgyűlését és vezetőségválasztását. Ezen vállalatunk egyesületi tagjait 6 fős küldöttség képviselte, Mátrai elvtárs vezetésével.Az Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesületről tudnunk kell, hogy 75 éve fogja össze a bányászat, kohászat — és újabban az olajbányászat — műszakijait, abból a célból, hogy a műszaki színvonalat emelje, az oktatást, tapasztalatcserét szervezze. Szintén lényeges szempont a társadalmi élet nívójának emelése, kereteinek biztosítása.Az egyesület bányász, kohász és olajbányász szakosztályokból áll. Mi természetesen a bányászok szakosztálygyűlésén vet-
tos geológiai helyzetéből adódó problémákat és a termelés további perspeK- tiváit, két-három fős csoportokban leszálltunk a bányába. (Mint később kiderült, mindannyiunk első bányajárása volt ez.)Kísérőink elkalauzoltak bennünket a földalatti nagyüzem különböző munkahelyeire. Kérdéseinkre válaszolva ismertették a vágathajtás, a fejtés, az ércszállítás és más termelési folyamatok sajátosságait. Beszélgettünk a termelésben élenjáró csapatok tagjaival, megfigyeltük munkájukat.

rű kollektívával sikerült elérnie Harmath István csapatvezetőnek, aki több, mint 3 éve a csapat vezetője. Persze a ragyogó sikerek kovácsa az egész csapat együttesen, mind a 10 fő, valamint egy kiváló patronáló, Bartos István körletvezető helyettes személyében. A szép sikerek, eredmények mellett problémák is akadnak a csapaton, mégpedig súlyos lakásproblémák. A 10 fős csapatból a csapatvezetőnek és az egyik szakvezető vájárnak van csupán lakása, a többiek valamennyien súlyos összegeket fizetnek albérleti lakásért, holott valamennyien régi dolgozói üzemünknek.A brigád ezévi további tervei alapján nem pihen babérain. Szívós, kitartó munkával dolgoznak az újabb munkasikerekért. Gondjaik is vannak bőven, de ígérték, hogy ők megteszik, ami rajtuk áll. Kívánjuk, hogy küzdeniakarásuk, erőfeszítéseik újabb munkasikerekkel járjanak és a következő időszakban büszkén számolhassanak be a mai dolgos hétköznapok eredményeiről.
Tóth Mária

tünk részt április 23-án, délután. Elsősorban vezetőségi beszámoló hangzott el az elmúlt 3 év munkájáról. Az egyesület számos szakmai találkozót rendezett, amelyek közül a pécsi Mélybányászati Napok kiemelkedően jól sikerült. Beszámolt a vezetőség a szénbányászat racionalizálásával felmerülő problémákról. Megállapította, hogy a bezárt bányaüzemek technikusait az ipar számos más területén, elsősorban az építőiparban sikerült elhelyezni, ha a megmaradó üzemek nem vették át őket.A bányászati szakosztály új vezetőséget választott. Ennek összetétele tükrözi a bányaiparban bekövetkezett eltolódást: jelentősebb szerepet kaptak az ércbányászatban dolgozó munkatársaink.
Nagyon hasznos és tanulságos volt számunkra ez a bányajárás. Ezúton ismételten köszönetét szeretnénk mondani az üzem dolgozóinak és vezetőinek a szíves vendéglátásért, a baráti fogadtatásért és szeretettel meghívjuk őket, látogassanak el hozzánk, ismerkedjenek meg üzemünkkel.

Sarkad! Nagy Barnaa Kis. Kút. és Aut. Üzem„Ifjúsági” szoc. brigád tagjai nevében.

A napokban utaltuk át Buko vies János és Mező István újítók részére I. féléves utókalkuláció eredményeként számított újítási díjat.Az újítók javaslatukat a hoszabb anyagok aknán történő leadásának megkönnyítésére nyújtották be.Közismert dolog, hogy a csillékben le nem adható anyagoknak — gondolunk itt a nagymennyiségű hosz- szú faanyagokra — a kasban történő leadása nagyon munkaigényes szállítási mód, nem is beszélve annak balesetveszélyességéről és nagymérvű aknakapacitás lekötéséről.Mint ismeretes, a javaslat alkalmazása előtt az anyagok leadása 3 m-es hosszúságig a kasba való beállítással, 3 m-en felüli hosszúság esetén pedig a nyitott kastetőn történő beeresztéssel valósult meg. Az egyszerre berakható db-szám a faméretektől függően változott, azonban átlagosan 8—10 db-nál nem volt több. Egy kas anyag berakásának, kiszedésének ideje, szintén a faméretektől függően, 20—60 perc között mozgott. Nagyon körülményes volt a

Két igen érdekes előadás is elhangzott: dr. Faller Gusztáv az 1985-ig várható bányászati műszaki fejlődésről beszélt; a magyar bányászat viszonyait összevetve a legfejlettebb bányászattal rendelkező országokkal. Elmondta, hogy a fejteljesítmények műszaki eszközökkel történő emelése, a koncentrálás, a gazdaságosság növelése egyaránt a földalatt foglalkoztatott létszám csökkenését eredményezi.Tettamanti elvtárs, a Geominco bányászati külkereskedelmi vállalatigazgatója szintén előadást tartott. Ismertette a Geominco célját; A külkereskedelemben bányászati lehetőségeinkkel részt venni a felszabaduló bányászati kapacitással — beleértve a bányagépgyártást is. — Elsősorban a szellemi export lehet jelentős, hiszen a magyar bányamérnökképzés és a mérnökök színvonala világszerte elismerten jó. Nehézséget jelent azonban a nyelvtudás általános hiánya. Külföldi műszaki feladatoknál tolmács nem vehető igénybe. Sajnálatos, hogy világszerte elsősorban az ércbányászatban és ércelőkészítésben járatos szakembereket keresik a szénbányák koncentrációja miatt. Megfelelő átképzés előkészítése és rendszeresítése nagyon indokolt volna.A teljes egyesületi vezetőséget 24-én a Magyar Tudományos Akadémia dísztermében az összes szakosztály együtt választotta.
Selmeczy Miklós 

IV. üzem

4 m-es, vagy annál hosz- szabb fák berakása és kiszedése.Látható ezekből, hogy ezen munkafolyamat sorozat igen nehéz fizikai munkát igényel és huzamosabb munkavégzés esetén a dolgozó teljesítőképességére is jelentős csökkentő hatással van.A régi módszerről még azt is tudjuk, hogy az aknához beérkező anyag valamely üzemi okból kifolyólag — üres hiány, tárolóhely hiány az alsó szinteken stb. — azonnal nem adható le, így a fát a rakodón először le kellett rakni, majd újra felrakva az aknához közelíteni, ezután a leadást követően az alsóbb szinten ismét kirakni, tárolni stb.összefoglalva; régi módszerrel a fát és hosszabb anyagokat több esetben kellett kézbe venni és azzal nehezebb fizikai és balesetveszélyes munkát végezni.

Az újítás eredményeként az aknaszállítással leadott hosszabb faanyagokkal történő munkavégzés nehézsége, balesetveszélyessége és munkaigényessége, bátran mondhatjuk, a minimumra csökkent.A fenti eredményeket az újítás azáltal tette lehetővé, hogy a hosszabb faanyagokkal megrakottszarvaskocsik mintegy„originál csomagolásban, munkahelyre címezve” kerülnek az aknakas alá, és
Geofizikusok 

vándorgyűlése PécsettMájus 14-16-a között Pécsett rendezte a MÉV és a Magyar GeofizikusokEgyesülete a IV. Országos Geofizikai Vándorgyűlést. E nagy jelentőségű tudományos tanácskozás a Geofizikusok Egyesülete Déldunántúli Csoportjának 10 éves fennállásával esett egybe, s ez a tény az itt dolgozó geofizikusok munkájának elismerése is.A vándorgyűlésen a Geofizikai Intézet, a Földtani Intézet, a Földtani Kutató Fúró Vállalat, az egyetemek, a Szénbányászati Tröszt szakemberei is nagy számban vettek részt és tartottak előadásokat.Az ünnepélyes megnyitót Tóka Jenő igazgató elvtárs tartotta, utána Szabó János, vállalatunk geofizikai osztályvezetője számolt be a Déldunántúli Csoport 10 éves munkájáról. Ezt követően került sor szakmai előadásokra,

a szállítási munkafolyamatban a nehéz fizikai munkát képező munkafolyamat elemeket gépek végzik.Az újítási javaslatot elsőként a III. sz. Bányaüzem vezette be, és alkalmazza jelenleg is üzemszerűen. A javaslat bevezetésének eredményeként már az I. félévben 284 179 Ft megtakarítás jelentkezett. Ezt követően a javaslatot az I. sz. Bányaüzem is átvette és jelen pillanatban már üzemszerűen alkajmazza. Bár gazdasági eredményt az I. sz. Bányaüzemnél még nem számoltunk, az újítási javaslat átvételének egy nagy eredménye már jelentkezett, éspedig az igen fenntartási költségigényes faleadó gurító üzemelésének megszűnése.Mindezek- után megállapíthatjuk, hogy Mező István és Bukovics János újítók javaslatának eredményeként a faleadás idő

szükséglete a korábbinak mintegy egyharmadára csökkent, aminek következtében műszakmegtakarítás következett be, kiküszöbölték a nehéz fizikai munkát, könnyebbé vált a faanyagok munkahelyre irányítása, ezáltal gyorsult a szinteken a közlekedés és végül, de nem utolsósorban a munka balesetveszélyessége megszűnt.
Marék B. Lászlóiparjogvédelmi előadó

amelyek a geofizikai tudomány igen szerteágazó kutatási eredményeit ismertették.Vállalatunk geofizikusai és geológusai, az egyéb intézmények előadói mellett tájékoztatást adtak az ország távolabbi területein, a MÉV bányaüzemeiben, laboratóriumaiban elért tudományos és gyakorlati kutatási eredményeikről. A nagy érdeklődéssel kísért előadássorozat a területi kutatási eredmények mellett sok újfajta geofizikai módszert ismertetett. Az élénk szakmai vita nagyban elősegítette a tudományos problémák megoldását.A Vándorgyűlés alkalmából az Olympia étteremben díszvacsorát is rendeztek, ahol Mátrai Árpád főmérnök üdvözölte a megjelent 160 szakembert.
K . L.
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Dolgozóink kérdésnek, az illetékesek válaszolnak
A Kubában 
történt

kedvünkre elfogyasz- 
tott bőséges' ebéd 

után, hűsítve a kánikulai 
meleg bosszúját, betér
tünk a Kuba eszpreszsó- 
ba egy kis fagylaltot cse
megézni. Az az, hogy be 
sem léptünk, mert az elő
térben kiképzett teraszon 
telepedtünk le, az ablak 
llőtt, sokszínű ernyősor 
alatt. Ügy döntöttem, 
hogy dupla habbal, majd 
egy kis vanília fagyit fo
gyasztok, nejem meg a 
megszokott csokifagyit.A harmadik cigi után 
nagyon vártuk már a mi
niszoknyás kiszolgálót, de 
hiába vártunk, nem jött, 
tévedtünk. Amikor letö
röltem a három zsebken- 
iőnyi ’ verejtéket arcom- 
'ól, idegességemben elha
tároztam, hogy bemegyek 
i presszó helyiségébe és 
majd önkiszolgálom má
junkat. így is tettem. Ott 
1 személyzet fogadott és 3 
vendég ült a széken, me- 
even bámulva a fali 

‘reskókat. A hölgyek sü- 
eményt csomagoltad
gondolom hazai fogyasz- 
ásra) — egy kiszol- 
jáló fagylaltot mért. Itt 
s hárman voltunk, velem 
igyütt. Közben mellém 
Ilit egy férfi és őt szólí- 
otta a „fagylaltkirálynő”, 
togy mit parancsol? Ek- 
zor elővett egy 5 literes 
tborkásüveget a szatyor
ból és azt mondta; „Ezt 
ele kérem!” Erre elájul
om és mély álomba me-
ültem.
Mikor felocsúdtam, a 

lapszúrástól szenvedett 
lomból, körülnéztem. 
Atom, hogy a fagy- 
altpulton lévő uborkás
üvegbe szaporán mérik 
íz adagokat, de az üveg 
nég félig sem volt. Puj- 
-.amérgemben otthagytam 
Hubát és rohantam kife- 
é, mint aki saját önaka- 
atából megfosztotta ma
lát a fagylalt élvezetétől.

Azt még megbocsátom 
nagamnak, hogy nem 
tártam meg, míg sorra 
terülök, de azt nem tu- 
lom megérteni, hogy a 
lylon függönyön át, 
él órán keresztül nem 
tettek bennünket észre a 
érászon és hogy beme
ntkor és kijövetkor miért 
lem fogadták el a köszö- 
lésemet?

Mezőfi János

Ciszáradt csapok

Csak két kérésünk tenneA Dunántúli Napló má- : jus 7-i számában cikk je- i lent meg, amelyből meg- ' tudhattuk az előző napi : vízhiány okát. (A 6-os mű- i út korszerűsítése közben : kidőlt egy távvezetékosz- ; lö'p.)Valóban, 6-án este Uránvárosban, legalábbis a 1 hétemeletes házak környé- I kén, néhány óráig szünetelt a vízszolgáltatás, i amelynek okát immár tud- ’ juk is. Nem lenne ennek i különösebb jelentősége, ha : ez ritkán fordulna elő. De sajnos nem így van!Már évek óta állandóan i visszatérő problémánk a ' nyári vízhiány. Amint az első meleg nap ránkkö- í szönt, máris kiszáradnak 1

Nyári táborban, vagy kőrengetegben 
nyaraljanak az újmecsekaljai gyerekek?Szerkesztőségünk levelet kapott, amelyben arra hívták fel figyelmünket, hogy az eddigiektől eltérően a napközis gyerekeknek az Istenkúti Iskolába kell járni a nyári szünetben. Olvasónk érthetetlennek tartja, hogy miért kell egy ilyen nagy városrészből, ahol több iskola is van, a gyerekeknek olyan meszire utazni, ami ráadásul többletkiadást is jelent a szülőknek (autóbuszbérlet). Az ügyben mi is tanácstalanok voltunk, ezért felkerestük a városi tanács művelődés- ügyi osztályát, ahol Kabar Ferenc elvtárs a következőkről tájékoztatott bennünket.— Az elmúlt évben sok panasz hangzott el a szülők részéről, de mi magunk is egészségtelennek találtuk, hogy a napközis gyerekeknek a nyári szünetben is a megszokott helyen, meleg falak között kell eltölteni a nyarat. Ezért a tanulók érdekében a városi tanács oktatási osztálya elhatározta, hogy kerületenként egy napközis tábort hoz létre a 122/ 1966./13. MüM számú utasítás értelmében. így került sor a III. kerületi gyerekek részére az Istenkúti Általános Iskolában nyári tábor szervezésére. A helykiválasztásnál az egészséges levegőt, tágas környezetet, valamint a legcélszerűbb utaztatást vettük figyelemben.— A napközis táborok 10 hetes időtartammal, június 23-án nyitnak és augusztus 30-án zárnak. A tanulókat megfelelő gyülekező helyekről nevelői

A panaszt 
megvizsgáltuk...„Városrészünk panaszai” című írásban foglalt kettős közlekedési problémát megvizsgáltuk és eredményei alapján a következőket közöljük;A városi tanács VB megbízásából a város helyi forgalmának átszervezési munkálatait az UVATERV tervező gárdája végzi. A tanulmányterv elkészülte, illetőleg elfogadása előtt — esetleges kereszteződések elkerülése végett Űjmecsekalja közlekedésén változtatásokat nincs módunkban eszközölni.

lakásunk csapjai. Az idén ez április 29-én este jelentkezett először és megismétlődött május 7-ig minden este, általában 19- 21 óra között. (Ennek okáról azonban nem szólt a fenti cikk.)Ezzel kapcsolatban két kérésünk lenne az illetékesekhez:1. Ami számunkra természetesen a legmegfelelőbb lenne: legyen állandóan rendes vízellátásunk, még a hetedik emeleten is.Ilyenkor nagy együttérzéssel gondolok a tizedik és a majdani tizenhetedik emeleten lakókra is!)2. Ismerve városunk vízszegénységét, megértjük, hogy a melegebb nyári

kísérettel utaztatjuk a kijelölt táborhelyekre. A táborban 15-20 fős tanuló- csoportokat szervezünk és ezek vezetését nevelők látják el. A táborprogramba egyebek között uszodai fürdést is beiktattunk. A napközis táborók szervezésére az 1969-es évre 250 eFt-ot kapott a tanács és ebből lesznek fedezve a kiadósok, közöttük ebből fedezzük a tanulók részére a 30 Ft-os autóbuszbérletet.— Napközis táborok vasárnap szünetelnek, hétköznap pedig 8-17 óráig üzemelnek. A gyógypedagógiára járó tanulókat külön csoportban szervezzük gyógypedagógusok vezetésével. A felmerülő többlet- költségek ellenére a tanulók ugyanannyi térítést fizetnek, mint a korábbi napközis otthonokban.

A tárgyév első negyedévében a Mecseki Ércbányászati Vállalat üzemeinél tartott megbeszélésen megállapodás történt, hogy április 1-től kezdődően az üzemek szállításvezetői által megjelölt közforgal- masított járatok a Szociális Otthon felé közlekednek. Az útvonalak átszervezése egybeesett a szabadszombatok bevezetésével szükségessé vált menetrendi változtatásokkal.12. sz. AKÖV 
Laki Pálszakosztályvezető”

napokon vízkorlátozásra van szükség. De akkor annyit kérünk, hogy a korlátozás pontos idejét előre ismertessék velünk. (Budapesten is így szokták!) Ugyanis ez lehetővé teszi a tervszerű víztárolást és nem fordul elő olyan eset, hogy egyszer váratlanul víz nélkül maradunk, máskor pedig feleslegesen tárolunk, ami viszont veszendőbe megy.Ügy gondolom, hogy kérésünk egy kis jóakarattal teljesíthető lenne, mi viszont sok fölösleges bosz- szúságtól, kellemetlen estétől szabadulnánk meg.
Nagy SándorIl-es Üzem

— A napközis táborok szervezését, illetve beindítását az érintett szülőkkel folytatott tanácskozás után hajtjuk végre. Amelyik szülő nem akarja igénybevenni a tábort gyermekei számára természetesen nem tesszük kötelezővé.Horváth Jánosné
A létszám emelésével 

meusziintetjük a zsúfoltságotLapjuk április havi számában „Városrészünk panaszai” című cikkben foglalt s az újmecsekaljai városrészben lévő Pécs 14. számú postahivatal helyzetével kapcsolatos panaszt megvizsgáltam. Ennekalapján megállapítottam, hogy a hivatal átlagos forgalma havonként egyes időszakokban valóban jelentősen megnövekszik. Ennek következtében a meglévő munkahelyek megterhelése is nagyobb, s a sorbanállás is komolyabb mérvű az átlagosnál.A forgalom zavartalanabb lebonyolítása érdekében ezért a jelenlegi létszám felemelésével kapcsolatos munkaszervezési intézkedéseket megteszem. Megjegyzem azonban, hogy a hivatal jelenlegi létszáma az előírt normának megfelel, így az esetenként jelentkező forgalomtorlódás teljes megszüntetésére sajnos nincs lehetőségem, mert a munkaerő ellátást csak az ilyen csúcs- íuuszakokra nem tervezhe-
„Gondoljanak a többműszakos dolgozók 

pihenésére"

Válasz Koch Lászlónak„Gondoljanak a többműszakos dolgozók pihenésére” címmel az Ércbányász előző számában cikk jelent meg, miszerint „túlzás az, ami az újmecsekaljai modellezők gyakorlóterén folyik, a nem éppen kellemes hangú kis modelleket reggeltől estig bőgetik.”Tisztában vagyunk azzal, hogv a Modellező Klub edzési tevékenysége a környező házaknál néha kellemetlen zajt okoz. Ezért ezúton is elnézést kérünk mindazon dolgozóktól,akiknek nyugalmát a jószándékú edzések idején megzavarjuk. Azok a konkrét adatok, melyet az újságcikk közöl, hogy reggel 6-tól este 9-ig folynak edzések, nem felelnek meg a valóságnak.A Modellező Klub 1.1 éves fennállása óta szigorúan ki van adva, hogy reggel 8 óra előtt és délután 19 óra után a pályán motorokat járatni nem szabad. Ez alól kivételt képez a nemzetközi verseny rendezése, amikoris egy- egy külföldi vendégnek

Mi a helyzet
az állami szabadföldekkel 1

Beszélgetés Jávori Istvánnal, 
a III. kér. Tanács VB elnökévelA közelmúltban egyre többen érdeklődtek aziránt, hogy mi várható a III. kerületben azzal a kormány- rendelettel kapcsolatban, amely lehetővé teszi az állami szabadföldek hasznosítását, azaz megvételét. E nagyfokú érdeklődésre való tekintettel a kérdéssel a legilletékesebbhez,

tem. A távbeszélő nyilvános állomásokkal kapcso- latoan közlöm, hogy ezekből 4 db van a városrész területén, egyik az említett postahivatal előtt, továbbá az autóbusz végállomásnál, a Bánki Donát út és a 39-es Dandár út sarkán a hírlap pavilon mellett, valamint a Bánki Donát út 1/b. számú épület előtt. Á távbeszélő ál-! lomások további bekapcsolását nem vonalhiány, hanem a központ telítettsége teszi igen korlátozottá, így csak a legszükségesebb közületi és orvosi igények kielégítésére van lehetőségem. A város fej- . lődését figyelemmel kísérem, az utcai nyilvános fülkék szaporítását magam is indokoltnak tartom, ha erre lehetőségem lesz, feltétlenül meg is oldom.Elvtársi üdvözlettel: Kántor Sándorigazgatóhelyettes üzemviteli vezető”

nem tilthatjuk meg az edzést.Tekintettel arra, hogy a Modellező Klubnak a létszáma zömmel diákokból tevődik, akiknek a sport- szeretetre és a rendszeres munkára való nevelését mi igen fontosnak tartjuk, általában módjukban sincs az említett kritikus időszakban a pályán edzeni.A pálya' áthelyezési problémája viszont napirenden van egy olyan területre, ahol a lakóházak távolabb esnek majd az edzőpályától. Addig még- egyszer szíves türelmüket kérjük a kedves lakóknak, hiszen a szakosztály eredményei és versenyrendezvényei már az ország határain is túlnőttek és az nemcsak a Modellező Klub tagjainak, hanem a ’vállalat dolgozóinak is elismerését jelenti, mivel az ő támogatásuk nélkül a klub munkája nem lenne sikeres.
Kovács László a Modellező Klub elnöke.

Jávori István elvtársho: fordultunk.— Valóban kormányren delet van rá, hogy a vá rosi és kerületi végrehajt! bizottságok az eddig kis haszonbérbe adott vág! még nem hasznosított ál lami földterületeket érté kesíthetik. Sőt nem, hog! lehet, hanem kell is érté kesíteni. Ez kerületünkbe! is megtörténik a közeljövőben.
— Mekkora ez a terület'— Egyelőre pontos szám adattal nem szolgálhatok mert Alsómakártól Pata csig — amely a kerülethei tartozó terület — nem ösí szefüggő földek vannak Ezeknek a hasznosításrí váró földterületeknek a fel mérése most van folya matban. Egyet viszont má most elmondhatok — sai nos — lényegesen keve sebb, mint amennyive az igényeket — amelyet már most jelentkeznek ki tudnánk elégíteni.
— Hogy történik az ig‘ 

nyék kielégítése — külő 
nős tekintettel a várhat1 
nagy keresletre?— Kerületünk végrehaí tó bizottsága a meglét területeket elsősorban 1 különböző vállalatok é intézmények között oszt)* fel. A felosztásnál — tér . mészetesen szemelőtt tar*' va a vállalat nagyságát é — csak egy példát említ sek, és ez épp az Ércbá nyászati Vállatot érinti -* hogy mennyiben segíthet * dolgozókon a bányászokná természetes igen haszna' az, hogy a földalatti mun ka után minél többet tar tózkodjanak szabad leve gőn. Az Ércbányászati Vál lalat amúgy is igen sok se gítséget nyújt kerületünk nek és ezért megkísérel tűk, hogy az adott körül ményekhez képest, miné nagyobb területet biztosít sunk számukra. Sajnos ismétlem, ez sem lesz éléi az igények kielégítésére, ? továbbiakban az illetéke szakszervezeti bizottságot tesznek javaslatot az oda ítélésre és a javaslatoi birtokában döntünk végle gesen, hogy kik kaphatna! Itt megemlítem, hogy azd az igénylők, akiknek má1 ilyen földterület kishaszon bérben művelés alatt ál' amennyiben igényt tarta nak a megvételre, előnjl élveznek. Viszont kizár' okok is szerepelnek. Pé>' dául, ha az igénylőnek má van telke vagy szőlője é kiváltképp, ha az a terüie1 200 négyszögölet mégha ladja, semmi esetre serf kaphat további földterúin tét.

— Milyen áron leszn^ 
értékesítve ezek a földe1 
és a vételi forma milye1 
lesz? Lehet-e OTP hitelt* 
is venni?— A földterületek a: érvényben lévő aranykora na értékben kerülnek d adásra. Azonnali kp. led a megvételi forma. Lehel séges, hogy egészen inda költ esetben az OTP rövid' lejáratú hitelt tud nyújta ni. Erről most folytatud tárgyalásokat az i lie téka sekkel.

— NAR -



1969. JÚNIUS ÉRCBÁNYÁSZ 5

Gondolatok as új áruházról

Bővítsék az áru választékot, 
jobb ellátást minden cikkből

Várjuk az „apró műszaki" cikkeket, az edény, konyha- 

és háztartási felszereléseket, fotó és műanyagárukat

Eddig is szép ütemben 
terebélyesedő városrészünk 
az. utóbbi évek „panelház” 
építkezései következtében 
szédületes iramban fejlő
dött tovább és ennek ná
lunk is velejárója az új 
lakótelepek — már úgy 
látszik, elkerülhetetlen — 
örök gondja, hogy a szol
gáltató és kereskedelmi 
hálózat, a kulturális léte
sítmények, csak jóval meg
késve követik ezt a fejlő
dést.

Múlt év végén — ez év 
elején Űjmecsekalja jelen
tősen gyarapodott, a köz
pontjában megnyílt szép, 
új üzletek és szolgáltató 
létesítmények sorával, 
melyre szinte feltette a 
koronát az oly régen és 
nehezen várt áruház meg
születése. Ez, impozáns 
külsejével, szép belső ki
képzésével igazán örömére 
lehet mindenkinek, létezé
sével pedig Űjmecsekalja 
lakóinak meglehetősen 
nagy terhet vehet le a 
válláról. Vehet, ha vezető
sége, dolgozói gondoskod
nak a megfelelő áruválasz
tékról, az idénynek meg
felelő áruellátásról (a me
leg idő beköszöntével nem 
lehetett nyári gyermekru
hát kapni) és a zökkenő- 
mentes, gyors árusítás meg
szervezéséről. Túl fiatal 
még az újszülött a bírálat
ra. Nyilván fejlődik még. 
Végső képét a mindenna
pok gyakorlata, a jelentke
ző szükségletek, remélhe
tőleg az áruház és vásár
lóközönsége kölcsönös ér
ieke alakítja majd ki. Eb
jeli reményünk késztet 
telvetni néhány problémát, 
nelyek többsége elhang
zott már többször, más he
gen is, de melyek megál
lására eddig nem volt 
nőd, vagy nem került sor.

Az áruház az eddig meg
lévő részlegeken és a ter
vezett üveg-porcelán rész
legen kívül, tudomásunk 
szerint nem szándékozik 
újabb cikkeknek osztályt 
létesíteni. Márpedig lenne 
néhány olyan áruféleség, 
melyet régóta nélkülöz és 
nehezen vár a városrész 
lakossága. Gondolunk itt 
pl. az edény, konyha- és 
háztartási felszerelésekre, 
műanyagcikkekre, játék
sportfelszerelésekre, a na
gyon sokak által hiányolt, 
ún. „apró műszaki” cik
kekre . (szegek, csavarok, 
kis háztartási szerszámok), 
vagy pl. a fotócikkekre. 
És talán még nem is tel
jes a sor.

Mindezek vagy teljesen 
hiányoznak Űjmecsekalján 
és filléres cikkekért utaz
hatunk a városba, vagy 
árusításuk csak részben 
történik, de semmilyen 
szempontból nem kielégí
tő. Nem tekinthető meg
oldásnak az edény, illetve 
műanyagcikkek esetében a 
két háztartási bolt tevé
kenysége, és ez egyáltalán 
nem múlik azok igyekeze
tén, mert szinte lehetősé
geiken túl biztosítják, 
amennyit tudnak, és az pe
dig egyenesen tiszteletre 
méltó és mindenképpen 
példamutató, ahogy az áru
félék tömkelegének még 
„kirakatot” is biztosítanak. 
(Mely az áruháznak még 
nem igen tartozik az eré
nyei közé.) Legjobb igye
kezetük ellenére sem ké
pesek azonban ekkora ke
resletnek megfelelni és 
ezen nem változtat az 
sem, hogy az ABC áruház 
is foglalkozik a fenti cik
kek árusításával. (Innét is 
hiányoznak a szegek-csa- 
varok, fotócikkek stb.). 
Úgy gondoljuk, hogy eze
ken a gondokon segíteni

legjobban az áruház tud
na, erre központi helyzetét 
és lehetőségeit tekintve is 
a legalkalmasabb lenne. 
Tágas, nagy térségei szin
te kiáltanak kihasználá
sért. Talán így elegánsabb, 
kissé ruhaszalon hatását

kelti a szemlélőben. Egy 
áruháznak azonban az 
áruk bőséges, sokszínű ka
vargása adja meg a jelle
get, ez adhat rangot és a 
Mecsek Áruház is ezzel fe
lelhet meg maradéktala
nul, egy városrész lakói 
várakozásának.Kovács Miklósné Kutató-Mélyfúró Ü.

SzAváteszik, talán még nem késő ?

Miéit nem kap helyet a kultúra 
a; épülő 17 szintes épületben?

Városrészünk lakói nagy 
érdeklődéssel figyelik a 
17 emeletes épület „non 

stop” építését. Miközben elis
meréssel adóznak a nap, mint 
nap magasabbra növő ház 
építőinek, találgatások foly
nak, vajon milyen üzletek, 
szolgáltató egységek kerülnek 
a földszintre. Egy ilyen be
szélgetésnél került szóba, va
jon nem lehetne-e az épít
ménykolosszus földszintjén 
egy könyvtárat és olvasót el
helyezni és ezzel is enyhíteni 
terebélyesedő városrészünk 
kultúrintézményekben nagyon 
szegény ellátását. Mivel a jo
gos kérdést közügynek érté
keltem, felkerestem a tanács 
építési osztályát, hogy illeté
keseket kérdezzek meg az 
ügyben.A választ készségesen szolgáltatták, de őszintén szólva ez egyáltalán nem nyugtatott meg és gondolom, ezzel nemcsak én vagyok így. No, de miről is volt szó. Megtudtam a kapott tájékoztatásból, hogy az épület földszintjén nem terveztek sem könyvtárat, sem olvasót. Hogy mit helyeznek majd el, később dől el, de hogy kik rendezkednek ott majd be,

már eldőlt, mert ez pénz dolga és nem is kevés pénzé. Az ezzel kapcsolatos rendelet ugyanis úgy szól, hogy az épületek földszintjét az kaphatja meg, aki az épülő szolgáltató helységek költségeihez legelőnyösebben hozzájárul. A tanács, akinek a városrész kultúrális igényeit is szeme előtt kellene tartani, nem tud beszállni az építésbe, mert nincs erre pénze egy fillér sem, arról nem is beszélve, hogy versenyben állhatna más kereskedelmi vagy szolgáltató vállalattal. A városrész könyvtára így marad továbbra is a Ságvári Művelődési Ház ideálisnak egyáltalán nem mondható jelenlegi helyiségében, olvasóterem vágyáról pedig úgy látszik, jó ideig lemondhatunk. Legalább is addig, amíg a tervezett moziépület városrészünkben fel nem épül, vagy még tovább is?
B. L.
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Június 1,

Az építők napja
Az építők napját ez évbert 

június 1-én rendezik ország. 
szerte, így Baranyában is.

A hivatalos ünnepség előtt 
minden munkahelyen, üzem
ben röpgyülések keretében 
emlékeznek meg az építő-, 
fa- és építűanyagipari dol
gozók munkájáról, tevékeny
ségéről. Az ünnepségsorozat 
a Tanácsköztársaság megala
kulása 50-ik évfordulójának 
egyik kiemekedő eseménye 
lesz.

Az ünnepségről, az előké
szítő munkáról — több napi
rendi pont között - tanácsko
zott tegnap Pécsett az Építők 
Szakszervezete Baranya me
gyei Bizottsága.

Építők napi ünnepséget 
tartanak a Baranya megyei 
Állami Építőipari Vállalat, a 
Pécsi Porcelángyár, a Pécsi 
Bútorgyár, a Beremendi Ce
ment- és Mészművek, a Dél
dunántúli Kőbánya Vállalat, a 
Közúti Igazgatóság, a Közúti 
Üzemi Vállalat, a Nagyhar- 
sányi Kőbánya Vállalat és a 
Téglagyári Vállalat központ
jában, továbbá a tervező vál
lalatoknál, a Siklósi Szék- és

Kárpitosipari Vállalatnál, a 
Szállítási Vállalatnál és a Mo
hácsi Farostlemezgyárban.

Az Építők megyei Bizott
sága a Jól dolgozó aktívákat 
ünnepi megemlékezésre hívja 
össze és részükre kitüntetése
ket, jutalmakat ad.

Az országos sportnapok 
keretén belül az Építők nap
ját megelőző időszakban a 
megyebizottság három sport
ágban versenyeket írt ki. A 
megyei döntőket május 28- 
29-én tartják.

A sportprogram mellett a 
Baranya megyei Állami Épí
tőipari Vállalat szállójában - 
Űjmecsekalján — Vietnam
mal és a Tanácsköztársaság
gal kapcsolatos tárlatot, — 
a Pécsi Porcelángyár művelő
dési otthonában a képzőmű
vészeti szakkör munkáiból és 
fotókból kiállítást rendeznek.

Varga Mihály a szolnoki csatában mintegy hat- zázad magával román ogságba esett.A tiszt a következőket nondta: „önök ettől a lerctől kezdve a román ladsereg foglyai, akik száladon rendelkeznek Önökéi.” Hamarosan alkal- aunk nyílt tapasztalnunk 5. „Figyelem! A politikai dztosok, parancsnok és komiszár álljanak ki •alra!” Vagy ötvenen leettek, őket azonnal kb. 0 vomán katona elvezette, orakozó! És számolás, és linden tizedik ember egy ipést előre lépett. Én a ilencedik voltam, így maadtam. A többi jobbra át, idulj! Alig jöttünk el há- imszáz métert, amikor a irtűz már eldördült. Ki- ipett bajtársainkat helyen agyonlőtték, a mi tünk pedig a ceglédi fo-olytáborba vezetett.Az időjárás egyre elvi- ilhetetlenebbé vált. A ivóiból már láttuk az eső ihogását, amely rohamo- in közeledett. Először iák ritka, de nagyszemű lő esett, kicsit később vi

szont már mintha dézsából öntötték volna. Egy-egy kisebb szakaszon az esővel együtt jég is jött, de mi csak mentünk, kullogva, mint valami keserves gyászmenet. Ó, milyen keserves, szánalomra méltó, szerencsétlen haddá változtunk!A táborélet emlékei alapján elmondhatom, hogy siralmas, szerencsétlen emberféleségek voltunk, de élt bennünk a nagyszerű eszméért lángoló igazunk. Ha csak egy kicsit is magunkra maradtunk, mindig csak emlékeztünk. Meg is beszéltük, hogy dalban örökítjük meg vesztes, de hősies csatánkat. összeültünk és kerestünk szavakat, a rímeket, míg végre sikerült a szöveget összehozni és ezt egy tanító fogolytársunk meg is zenésítette.
„Nincsen nekem puskám, 
a román elvette — 
mikor a hazámat 
a két karommal védtem. 
Süvölt a hideg szél Cegléd

föllött sírva, 
szép Magyarországot most 

teszik a sírba."

FOGSÁGBAM
Részlet Varga István I. űz. dolgozó „Egy vö

röskatona élete” c. regényéből.Az idő lassan telt. Egyetlen szórakozásunk az volt, ha felcsendült a táborban ez a szomorú nóta. Fel is figyelt a táborparancsnokság is és még fokozottabb és elrettentőbb kínzási módszerekhez folyamodott. Nyomozás indult a szerzők ellen, de ennek ellenére egyre többen és többen énekelték. Megszigorították és megerősítették a belső őrséget. Ha valaki nem köszönt az őrnek, akkor azért, ha meg köszönt, akkor azért vágott az arca vagy a nyaka közé a korbáccsal. Az amúgy is kevés és mosléknak sem illő ételt tovább gyengítették. Kenyeret egyáltalán nem adtak. Reggel valami fekete vizet, cukor nélkül. Ebédre behordták a mezőről a parasztok földjén hagyott tököt és répát, azt kondérban megfőzték

és ebédre kimérték. Ki hogy kérte, úgy kapta. Aki a hígabb levesféleséget szerette, az a szakácsnak a kiosztásnál szólt, hogy nekem hígat adj. A szakács ekkor a kondér tetejéből adott, tele tökmaggal. Aki sűrűt kért, az a kondér aljából a főzelékszerű tökbelet, héját és kocsányt kapott. A vacsora meg valami korpaleves volt.Leromlottunk, soványak lettünk annyira, hogy szinte a csontjainkra száradt a bőr. Gyengék voltunk. Sok elvtárs a szobában, az udvaron elesett és már fel sem kelt többé. A hasmenés, a vérhas kegyetlenül pusztított bennünket. Orvost nem is láttunk.Késő őszre fordult az idő. Most már nemcsak az éhség, hanem a hideg is

gyötörte, sanyargatta elcsigázott testünket. Reggelenként egyre többen nem ébredtek, nem ültek a földre terített szalmán. Akik felkeltek, azoknak kellett halott bajtársaikat egy lapos kocsira felrakni- ok és a kocsi szorgalmasan hordta a gödörbe őket, ahol mésztejjel leöntötték, de nem kaparták be a tetemeket, mert várták a további szállításokat.Egyik reggel arra lettünk figyelmesek, hogy a táborban nagy a sürgésforgás. Soha nem látott jó reggelit, tejeskávét és kenyeret kaptunk, délre pedig rendes levest és búza- grizt. A rossz ruháját mindenkinek kicserélték és az őrök is szépen bántak velünk. Nem tudtuk mire vélni a dolgot — később aztán megtudtuk, hogy a nemzetközi vöröskereszt képviselői látogatták meg a tábort. Másnap elterjedt a hír, a közeljövőben haza fogunk menni, örültünk, csókoltuk egymást. Boldogok, igazán nagyon boldogok voltunk. A beteljesülés nem is váratott magá

ra olyan sokáig. Három nap múlva a sorakozón kiadták az elbocsátó levelet és a táborparancsnok, aki nagyon törve beszélte a magyar nyelvet, ezt mondta; „Emberek! Maguk ettől a pillanattól szabadok. A román hadsereg parancsnokságának jóvoltából. Mindenki a legrövidebb úton hazautazik családjához és mihelyt hazaért, azonnal jelentkezzenek a csendőr őrsparancsnokságon. Vigyázzanak és tartózkodjanak mindenféle szervezkedéstől. Dolgozzanak és váljanak igaz jó magyar állampolgárokká értették?” A válasz egy hang, egy szó sem, csak nagy hallgatás. „Nahát, akkor a kapu nyitva, elindulhatnak.” És a kapu valóban nyitva volt. Mi pedig örömkönnyeket ejtve, elindultunk a vasútállomás felé, majd ott még- egyszer ölelkezve, csóko- lózva, könnyhullatás közepette búcsúztunk és elváltunk egymástól. Mentünk minden irányba, ki merre látott, kinek merre vezetett az útja.
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Dolgosóink kérdésnek, as illetékesek válasZolnak
A Kubában 
történt
A kedvünkre elfogyasz- 

tott bőséges' ebéd 
után, hűsítve a kánikulai 
meleg bosszúját, betér
tünk a Kuba eszpreszsó- 
ba egy kis fagylaltot cse
megézni. 'Az az, hogy be 
sem léptünk, mert az elő
térben kiképzett teraszon 
telepedtünk le, az ablak 
előtt, sokszínű ' ernyősor 
alatt. Úgy döntöttem, 
hogy dupla habbal, majd 
egy kis vanília fagyit fo
gyasztok, nejem meg a 
megszokott csokifagyit.A harmadik cigi után 
nagyon vártuk már a mi
niszoknyás kiszolgálót, de 
hiába vártunk, nem jött, 
tévedtünk. Amikor letöt- 
röltem a három zsebken- 
dőnyi verejtéket arcom
ról, idegességemben elha
tároztam, hogy bemegyek 
a presszó helyiségébe és 
majd önkiszolgálom ma
gunkat. Így is tettem. Ott 
3 személyzet fogadott és 3 
vendég ült a széken, me
reven bámulva a fali 
freskókat. A hölgyek sü
teményt csomagoltad
(gondolom hazai fogyasz
tásra) — egy kiszol
gáló fagylaltot mért. Itt 
is hárman voltunk, velem 
együtt. Közben mellém 
állt egy férfi és őt szólí
totta a „fagylaltkirálynő”, 
hogy mit parancsol? Ek
kor elővett egy 5 literes 
uborkásüveget a szatyor
ból és azt mondta; „Ezt 
tele kérem!” Erre elájul
tam és mély álomba me
rültem.

Mikor felocsúdtam, a 
napszúrástól szenvedett 
álomból, körülnéztem. 
Látom, hogy a fagy
laltpulton lévő uborkás
üvegbe szaporán mérik 
az adagokat, de az üveg 
még félig sem volt. Puj- 
kamérgemben otthagytam 
Kubát és rohantam kife
lé, mint aki saját önaka
ratából megfosztotta ma
gát a fagylalt élvezetétől.

Azt még megbocsátom 
magamnak, hogy nem 
vártam meg, míg sorra 
kerülök, de azt nem tu
dom megérteni, hogy a 
nylon függönyön át, 
fél órán keresztül nem 
vettek bennünket észre a 
teraszon és hogy beme
netkor és kijövetkor miért 
nem fogadták el a köszö
nésemet?

Mezőfi János

Nyári táborban, vagy kőrengetegben 
nyaraljanak az újmecsekaljai gyerekek?Szerkesztőségünk levelet kapott, amelyben arra hívták fel figyelmünket, hogy az eddigiektől eltérően a napközis gyerekeknek az Istenkúti Iskolába kell járni a nyári szünetben. Olvasónk érthetetlennek tartja, hogy miért kell egy ilyen nagy városrészből, ahol több iskola is van, a gyerekeknek olyan meszire utazni, ami ráadásul többletkiadást is jelent a szülőknek (autóbuszbérlet). Az ügyben mi is tanácstalanok voltunk, ezért felkerestük a városi tanács művelődés- ügyi osztályát, ahol Kabar Ferenc elvtárs a következőkről tájékoztatott bennünket.— Az elmúlt évben sok panasz hangzott el a szülők részéről, de mi magunk is egészségtelennek találtuk, hogy a napközis gyerekeknek a nyári szünetben is a megszokott helyen, meleg falak között kell eltölteni a nyarat. Ezért a tanulók érdekében a városi tanács oktatási osztálya elhatározta, hogy kerületenként egy napközis tábort hoz létre a 122/ 1966./13. MüM számú utasítás értelmében. így került sor a III. kerületi gyerekek részére az Istenkúti Általános Iskolában nyári tábor szervezésére. A helykiválasztásnál az egészséges levegőt, tágas környezetet, valamint a legcélszerűbb utaztatást vettük figyelemben.— A napközis táborok 10 hetes időtartammal, június 23-án nyitnak és augusztus 30-án zárnak. A tanulókat megfelelő gyülekező helyekről nevelői

A panaszt 
megvizsgáltuk..„Városrészünk panaszai” című írásban foglalt kettős közlekedési problémát megvizsgáltuk és eredményei alapján a következőket közöljük;A városi tanács VB megbízásából a város helyi forgalmának átszervezési munkálatait az UVATERV tervező gárdája végzi. A tanulmányterv elkészülte, illetőleg elfogadása előtt — esetleges kereszteződések elkerülése végett Űjmecsekalja közlekedésén változtatásokat nincs módunkban eszközölni.

Csak két kérésünk tenne

kísérettel utaztatjuk a kijelölt táborhelyekre. A táborban 15-20 fős tanuló- csoportokat szervezünk és ezek vezetését nevelők látják el. A táborprogramba egyebek között uszodai fürdést is beiktattunk. A napközis táborók szervezésére az 1969-es évre 250 eFt-ot kapott a tanács és ebből lesznek fedezve a kiadások, közöttük ebből fedezzük a tanulók részére a 30 Ft-os autóbuszbérletet.— Napközis táborok vasárnap szünetelnek, hétköznap pedig 8-17 óráig üzemelnek. A gyógypedagógiára járó tanulókat külön csoportban szervezzük gyógypedagógusok vezetésével. A felmerülő többlet- költségek ellenére a tanulók ugyanannyi térítést fizetnek, mint a korábbi napközis otthonokban.

A tárgyév első negyedévében a Mecseki Ércbányászati Vállalat üzemeinél tartott megbeszélésen megállapodás történt, hogy április 1-től kezdődően az üzemek szállításvezetői által megjelölt közforgal- masított járatok a Szociális Otthon felé közlekednek. Az útvonalak átszervezése egybeesett a szabadszombatok bevezetésével szükségessé vált menetrendi változtatásokkal.12. sz. AKÖV 
Laki Pálszakosztályvezető”

napokon vízkorlátozásra van szükség. De akkor annyit kérünk, hogy a korlátozás pontos idejét előre ismertessék velünk. (Budapesten is így szokták!) Ugyanis ez lehetővé teszi a tervszerű víztárolást és nem fordul elő olyan eset, hogy egyszer váratlanul víz nélkül maradunk, máskor pedig feleslegesen tárolunk, ami viszont veszendőbe megy.Úgy gondolom, hogy kérésünk egy kis jóakarattal teljesíthető lenne, mi viszont sok fölösleges bosz- szúságtól, kellemetlen estétől szabadulnánk meg.
Nagy SándorIl-es Üzem

— A napközis táborok szervezését, illetve beindítását az érintett szülőkkel folytatott tanácskozás után hajtjuk végre. Amelyik szülő nem akarja igénybevenni a tábort gyermekei számára természetesen nem tesszük kötelezővé.
Horváth Jánosné

A létszám emelésével 
megszüntetjük a zsúfoltsáotLapjuk április havi számában „Városrészünk panaszai” című cikkben foglalt s az újmecsekaljai városrészben lévő Pécs 14. számú postahivatal helyzetével kapcsolatos panaszt megvizsgáltam. Ennekalapján megállapítottam, hogy a hivatal átlagos forgalma havonként egyes időszakokban valóban jelentősen megnövekszik. Ennek következtében a meglévő munkahelyek megterhelése is nagyobb, s a sorbanállás is komolyabb mérvű az átlagosnál. ,A forgalom zavartalanabb lebonyolítása érdekében ezért a jelenlegi létszám felemelésével kapcsolatos munkaszervezési intézkedéseket megteszem. Megjegyzem azonban, hogy a hivatal jelenlegi létszáma az előírt normának megfelel, így az esetenként jelentkező forgalomtorlódás teljes megszüntetésére sajnos nincs lehetőségem, mert a munkaerő ellátást csak az ilyen csúcs- íuuszakokra nem tervezhe

„Gondoljanak a többműszakos dolgozók 
pihenésére"

Válasz Koeli Lászlónak„Gondoljanak a többműszakos dolgozók pihenésére” címmel az Ércbányász előző számában cikk jelent meg, miszerint „túlzás az, ami az újmecsekaljai modellezők gyakorlóterén folyik, a nem éppen kellemes hangú kis modelleket reggeltől estig bőgetik.”Tisztában vagyunk azzal, hogv a Modellező Klub edzési tevékenysége a környező házaknál néha kellemetlen zajt okoz. Ezért ezúton is elnézést kérünk mindazon dolgozóktól,akiknek nyugalmát a jószándékú edzések idején megzavarjuk. Azok a konkrét adatok, melyet az újságcikk közöl, hogy reggel 6-tól este 9-ig folynak edzések, nem felelnek meg a valóságnak.A Modellező Klub 1.1 éves fennállása óta szigorúan ki van adva, hogy reggel 8 óra előtt és délután 19 óra után a pályán motorokat járatni nem szabad. Ez alól kivételt képez a nemzetközi verseny rendezése, amikoris egy- egy külföldi vendégnek

Mi a helyzet
az állami szabadföldekkel?

Beszélgetés Jávori Istvánnal, 
a III. ker. Tanács VB elnökévelA közelmúltban egyre többen érdeklődtek aziránt, hogy mi várható a III. kerületben azzal a kormány- rendelettel kapcsolatban, amely lehetővé teszi az állami szabadföldek hasznosítását, azaz megvételét. E nagyfokú érdeklődésre való tekintettel a kérdéssel a legilletékesebbhez,

tem. A távbeszélő nyilvános állomásokkal kapcso- latoan közlöm, hogy ezekből 4 db van a városrész területén, egyik az említett postahivatal előtt, továbbá az autóbusz végállomásnál, a Bánki Donát út és a 39-es Dandár út sarkán a hírlap pavilon mellett, valamint a Bánki Donát út 1/b. számú épület előtt. Á távbeszélő állomások további bekapcsolását nem vonalhiány, hanem a központ telítettsége teszi igen korlátozottá, így csak a legszükségesebb közületi és orvosi igények kielégítésére van lehetőségem. A város fejlődését figyelemmel kísérem, az utcai nyilvános fülkék szaporítását magam is indokoltnak tartom, ha erre lehetőségem lesz, feltétlenül meg is oldom.Elvtársi üdvözlettel: 
Kántor Sándorigazgatóhelyettes üzemviteli vezető”

nem tilthatjuk meg az edzést.Tekintettel arra, hogy a Modellező Klubnak a létszáma zömmel diákokból tevődik, akiknek a sport- szeretetre és a rendszeres munkára való nevelését mi igen fontosnak tartjuk, általában módjukban sincs az említett kritikus időszakban a pályán edzeni.A pálya' áthelyezési problémája viszont napirenden van egy olyan területre, ahol a lakóházak távolabb esnek majd az edzőpályától. Addig még- egyszer szíves türelmüket kérjük a kedves lakóknak, hiszen a szakosztály eredményei és versenyrendezvényei már az ország határain is túlnőttek és az nemcsak a Modellező Klub tagjainak, hanem a ’vállalat dolgozóinak is elismerését jelenti, mivel az ő támogatásuk nélkül a klub munkája nem lenne sikeres.
Kovács László a Modellező Klub elnöke.

Jávori István elvtárshoz fordultunk.— Valóban kormányrendelet van rá, hogy a városi és kerületi végrehajtó bizottságok az eddig kis- haszonbérbe adott vagy még nem hasznosított állami földterületeket értékesíthetik. Sőt nem, hogy lehet, hanem kell is értékesíteni. Ez kerületünkben . is megtörténik a közeljövőben.
— Mekkora ez a terület?— Egyelőre pontos számadattal nem szolgálhatok, mert Alsómakártól Pata- csig — amely a kerülethez tartozó terület — nem ösz- szefüggő földek vannak. Ezeknek a hasznosításra váró földterületeknek a felmérése most van folyamatban. Egyet viszont már most elmondhatok — sajnos — lényegesen kevesebb, mint amennyivel az igényeket — amelyek már most jelentkeznek — ki tudnánk elégíteni.
— Hogy történik az igé

nyek kielégítése — külö
nös tekintettel a várható 
nagy keresletre?— Kerületünk végrehajtó bizottsága a meglévő területeket elsősorban a különböző vállalatok és intézmények között osztja fel. A felosztásnál — ter- . mészetesen szemelőtt tartva a vállalat nagyságát és— csak egy példát említsek, és ez épp az Ércbányászati Vállatot érinti —, hogy mennyiben segíthet a dolgozókon a bányászoknál természetes igen hasznos az, hogy a földalatti munka után minél többet tartózkodjanak szabad levegőn. Az Ércbányászati Vállalat amúgy is igen sok segítséget nyújt kerületünknek és ezért megkíséreltük, hogy az adott körülményekhez képest, minél nagyobb területet biztosítsunk számukra. Sajnos, ismétlem, ez sem lesz elég az igények kielégítésére. A továbbiakban az illetékes szakszervezeti bizottságok tesznek javaslatot az odaítélésre és a javaslatok birtokában döntünk véglegesen, hogy kik kaphatnak Itt megemlítem, hogy azok az igénylők, akiknek már ilyen földterület kishaszon- bérben művelés alatt áll, amennyiben igényt tartanak a megvételre, előnyt élveznek. Viszont kizáró okok is szerepelnek. Például, ha az igénylőnek már van telke vagy szőlője és kiváltképp, ha az a terület 200 négyszögölet meghaladja, semmi esetre sem kaphat további földterületet.

- — Milyen áron lesznek 
értékesítve ezek a földek 
és a vételi forma milyen 
lesz? Lehet-e OTP hitelre 
is venni?

— A földterületek az érvényben lévő aranykorona értékben kerülnek eladásra. Azonnali kp. lesz a megvételi forma. Lehetséges, hogy egészen indokolt esetben az OTP rövidlejáratú hitelt tud nyújtani. Erről most folytatunk tárgyalásokat az illetékesekkel.
— NAR —
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Gondolatok az új áruházról

Bővítsék az áruválasztékot, 
jobb ellátást minden cikkből

Várjuk az „apró műszaki" cikkeket, az edény, konyha- 

és háztartási felszereléseket, fotó és műanyagárukat

Eddig is szép ütemben 
terebélyesedő városrészünk 
az. utóbbi évek „panelház" 
építkezései következtében 
szédületes iramban fejlő
dött tovább és ennek ná
lunk is velejárója az új 
lakótelepek — már úgy 
látszik, elkerülhetetlen — 
örök gondja, hogy a szol
gáltató és kereskedelmi 
hálózat, a kultúrális léte
sítmények, csak jóval meg
késve követik ezt a fejlő
dést.

Múlt év végén — ez év 
elején Űjmecsekalja jelen
tősen gyarapodott, a köz
pontjában megnyílt szép, 
új üzletek és szolgáltató 
létesítmények sorával,
melyre szinte feltette a 
koronát az oly régen és 
nehezen várt áruház meg
születése. Ez, impozáns 
külsejével, szép belső ki
képzésével igazán örömére 
lehet mindenkinek, létezé
sével pedig Űjmecsekalja 
lakóinak meglehetősen 
nagy terhet vehet le a 
válláról. Vehet, ha vezető
sége, dolgozói gondoskod
nak a megfelelő áruválasz
tékról, az idénynek meg
felelő áruellátásról (a me
leg idő beköszöntével nem 
lehetett nyári gyermekru
hát kapni) és a zökkenő- 
mentes, gyors árusítás meg
szervezéséről. Túl fiatal 
még az újszülött a bírálat
ra. Nyilván fejlődik még. 
Végső képét a mindenna
pok gyakorlata, a jelentke
ző szükségletek, remélhe
tőleg az áruház és vásár
lóközönsége kölcsönös ér
deke alakítja majd ki. Eb
béli reményünk késztet 
felvetni néhány problémát, 
melyek többsége elhang
zott már többször, más he
lyen is, de melyek megol
dására eddig nem volt 
mód, vagy nem került sor.

Az áruház az eddig meg
lévő részlegeken és a ter
vezett üveg-porcelán rész
legen kívül, tudomásunk 
szerint nem szándékozik 
újabb cikkeknek osztályt 
létesíteni. Márpedig lenne 
néhány olyan áruféleség, 
melyet régóta nélkülöz és 
nehezen vár a városrész 
lakossága. Gondolunk itt 
pl. az edény, konyha- és 
háztartási felszerelésekre, 
műanyagcikkekre, játék
sportfelszerelésekre, a na
gyon sokak által hiányolt, 
ún. „apró műszaki” cik
kekre . (szegek, csavarok, 
kis háztartási szerszámok), 
vagy pl. a fotócikkekre. 
És talán még nem is tel
jes a sor.

Mindezek vagy teljesen 
hiányoznak Űjmecsekalján 
és filléres cikkekért utaz
hatunk a városba, vagy 
árusításuk csak részben 
történik, de semmilyen 
szempontból nem kielégí
tő. Nem tekinthető meg
oldásnak az edény, illetve 
műanyagcikkek esetében a 
két háztartási bolt tevé
kenysége, és ez egyáltalán 
nem múlik azok igyekeze
tén, mert szinte lehetősé
geiken túl biztosítják, 
amennyit tudnak, és az pe
dig egyenesen tiszteletre 
méltó és mindenképpen 
példamutató, ahogy az áru
félék tömkelegének még 
„kirakatot” is biztosítanak. 
(Mely az áruháznak még 
nem igen tartozik az eré
nyei közé.) Legjobb igye
kezetük ellenére sem ké
pesek azonban ekkora ke
resletnek megfelelni és 
ezen nem változtat az 
sem, hogy az ÁBC áruház 
is foglalkozik a fenti cik
kek árusításával. (Innét is 
hiányoznak a szegek-csa- 
varok, fotócikkek stb.). 
Ügy gondoljuk, hogy eze
ken a gondokon segíteni

legjobban az áruház tud
na, erre központi helyzetét 
és lehetőségeit tekintve is 
a legalkalmasabb lenne. 
Tágas, nagy térségei szin
te kiáltanak kihasználá
sért. Talán így elegánsabb, 
kissé ruhaszalon hatását

Szóváteszik, talán még nem késő?

Miért nem kap helyet a kultúra 
az épiilő 17 szintes épületben?

Városrészünk lakói nagy 
érdeklődéssel figyelik a 
17 emeletes épület „non 

stop” építését. Miközben elis
meréssel adóznak a nap, mint 
nap magasabbra növő ház 
építőinek, találgatások foly
nak, vajon milyen üzletek, 
szolgáltató egységek kerülnek 
a földszintre. Egy ilyen be
szélgetésnél került szóba, va
jon nem lehetne-e az épít
ménykolosszus földszintjén 
egy könyvtárat és olvasót el
helyezni és ezzel is enyhíteni 
terebélyesedő városrészünk 
kultúrintézményekben nagyon 
szegény ellátását. Mivel a jo
gos kérdést közügynek érté
keltem, felkerestem a tanács 
építési osztályát, hogy illeté
keseket kérdezzek meg az 
ügyben.A választ készségesen szolgáltatták, de őszintén szólva ez egyáltalán nem nyugtatott meg és gondolom, ezzel nemcsak én vagyok így. No, de miről is volt szó. Megtudtam a kapott tájékoztatásból, hogy az épület földszintjén nem terveztek sem könyvtárat, sem olvasót. Hogy mit helyeznek majd el, később dől el, de hogy kik rendezkednek ott majd be,

kelti a szemlélőben. Egy 
áruháznak azonban az 
áruk bőséges, sokszínű ka
vargása adja meg a jelle
get, ez adhat rangot és a 
Mecsek Áruház is ezzel fe
lelhet meg maradéktala
nul, egy városrész lakói 
várakozásának.Kovács Miklósné Kutató-Mélyfúró U.

már eldőlt, mert ez pénz dolga és nem is kevés pénzé. Az ezzel kapcsolatos rendelet ugyanis úgy szól, hogy az épületek földszintjét az kaphatja meg, aki az épülő szolgáltató helységek költségeihez legelőnyösebben hozzájárul. A tanács, akinek a városrész kultúrális igényeit is szeme előtt kellene tartani, nem tud beszállni az építésbe, mert nincs erre pénze egy fillér sem, arról nem is beszélve, hogy versenyben állhatna más kereskedelmi vagy szolgáltató vállalattal. A városrész könyvtára így marad továbbra is a Ságvári Művelődési Ház ideálisnak egyáltalán nem mondható jelenlegi helyiségében, olvasóterem vágyáról pedig úgy látszik, jó ideig lemondhatunk. Legalább is addig, amíg a tervezett moziépület városrészünkben fel nem épül, vagy még tovább is?
B. L.
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Június 1.

Az építők napja
Az építők napját ez évben* 

június 1-én rendezik ország , 
szerte, így Baranyában is.

A hivatalos ünnepség előtt 
minden munkahelyen, üzem
ben röpgyülések keretében 
emlékeznek meg az építő-, 
fa- és épitőanyagipari dol
gozók munkájáról, tevékeny
ségéről. Az ünnepségsorozat 
a Tanácsköztársaság megala
kulása 50-ik évfordulójának 
egyik kiemekedő eseménye 
lesz.

Az ünnepségről, az előké
szítő munkáról — több napi
rendi pont között - tanácsko
zott tegnap Pécsett az Epftők 
Szakszervezete Baranya me
gyei Bizottsága.

Epitők napi ünnepséget 
tartanak a Baranya megyei 
Állami Építőipari Vállalat, a 
Pécsi Porcelángyár, a Pécsi 
Bútorgyár, a Beremendi Ce
ment- és Mészművek, a Dél
dunántúli Kőbánya Vállalat, a 
Közúti Igazgatóság, a Közúti 
Üzemi Vállalat, a Nagyhar- 
sányi Kőbánya Vállalat és a 
Téglagyári Vállalat központ
jában, továbbá a tervező vál
lalatoknál, a Siklósi Szék- és

Kárpitosipari Vállalatnál, a 
Szállítási Vállalatnál és a Mo
hácsi Farostlemezgyárban.

Az Építők megyei Bizott
sága a jól dolgozó aktívákat 
ünnepi megemlékezésre hívja 
össze és részükre kitüntetése
ket, jutalmakat ad.

Az országos sportnapok 
keretén belül az Epitők nap
ját megelőző időszakban a 
megyebizottság három sport
ágban versenyeket irt ki. A 
megyei döntőket május 28- 
29-én tartják.

A sportprogram mellett a 
Baranya megyei Állami Épí
tőipari Vállalat szállójában — 
Űjmecsekalján — Vietnam
mal és a Tanácsköztársaság
gal kapcsolatos tárlatot, — 
a Pécsi Porcelángyár művelő
dési otthonában a képzőmű
vészeti szakkör munkáiból és 
fotókból kiállítást rendeznek.

Varga Mihály a szolnoki csatában mintegy hatszázad magával román fogságba esett.A tiszt a következőket mondta: „Önök ettől a perctől kezdve a román hadsereg foglyai, akik szabadon rendelkeznek Önökkel.” Hamarosan alkalmunk nyílt tapasztalnunk is. „Figyelem! A politikai biztosok, parancsnok és a komiszár álljanak ki balra!” Vagy ötvenen lehettek, őket azonnal kb. 10 vomán katona elvezette. Sorakozó! És számolás, és minden tizedik ember egy lépést előre lépett. Én a kilencedik voltam, így maradtam. A többi jobbra át, indulj! Alig jöttünk el háromszáz métert, amikor a sortűz már eldördült. Kilépett bajtársainkat helyben agyonlőtték, a mi utunk pedig a ceglédi fogolytáborba vezetett.Az időjárás egyre elviselhetetlenebbé vált. A távolból már láttuk az eső zuhogását, amely rohamosan közeledett. Először csak ritka, de nagyszemű eső esett, kicsit később vi

szont már mintha dézsából öntötték volna. Egy-egy kisebb szakaszon az esővel együtt jég is jött, de mi csak mentünk, kullogva, mint valami keserves gyászmenet. Ó, milyen keserves, szánalomra méltó, szerencsétlen haddá változtunk!A táborélet emlékei alapján elmondhatom, hogy siralmas, szerencsétlen emberféleségek voltunk, de élt bennünk a nagyszerű eszméért lángoló igazunk. Ha csak egy kicsit is magunkra maradtunk, mindig csak emlékeztünk. Meg is beszéltük, hogy dalban örökítjük meg vesztes, de hősies csatánkat. Összeültünk és kerestünk szavakat, a rímeket, míg végre sikerült a szöveget összehozni és ezt egy tanító fogolytársunk meg is zenésítette.
„Nincsen nekem puskám, 
a román elvette — 
mikor a hazámat 
a két karommal védtem. 
Süvölt a hideg szél Cegléd

föllött sírva, 
szép Magyarországot most 

teszik a sírba.”

FOGSÁGBAN
Részlet Varga István I. üz. dolgozó „Egy vö

röskatona élete” c. regényéből.Az idő lassan telt. Egyetlen szórakozásunk az volt, ha felcsendült a táborban ez a szomorú nóta. Fel is figyelt a táborparancsnokság is és még fokozottabb és elrettentőbb kínzási módszerekhez folyamodott. Nyomozás indult a szerzők ellen, de ennek ellenére egyre többen és többen énekelték. Megszigorították és megerősítették a belső őrséget. Ha valaki nem köszönt az őrnek, akkor azért, ha meg köszönt, akkor azért vágott az arca vagy a nyaka közé a korbáccsal. Az amúgy is kevés és mosléknak sem illő ételt tovább gyengítették. Kenyeret egyáltalán nem adtak. Reggel valami fekete vizet, cukor nélkül. Ebédre behordták a mezőről a parasztok földjén hagyott tököt és répát, azt kondérban megfőzték

és ebédre kimérték. Ki hogy kérte, úgy kapta. Aki a hígabb levesféleséget szerette, az a szakácsnak a kiosztásnál szólt, hogy nekem hígat adj. A szakács ekkor a kondér tetejéből adott, tele tökmaggal. Aki sűrűt kért, az a kondér aljából a főzelékszerű tökbelet, héját és kocsányt kapott. A vacsora meg valami korpaleves volt.Leromlottunk, soványak lettünk annyira, hogy szinte a csontjainkra száradt a bőr. Gyengék voltunk. Sok elvtárs a szobában, az udvaron elesett és már fel sem kelt többé. A hasmenés, a vérhas kegyetlenül pusztított bennünket. Orvost nem is láttunk.Késő őszre fordult az idő. Most már nemcsak az éhség, hanem a hideg is

gyötörte, sanyargatta elcsigázott testünket. Reggelenként egyre többen nem ébredtek, nem ültek a földre terített szalmán. Akik felkeltek, azoknak kellett halott bajtársaikat egy lapos kocsira felrakni- ok és a kocsi szorgalmasan hordta a gödörbe őket, ahol mésztejjel leöntötték, de nem kaparták be a tetemeket, mert várták a további szállításokat.Egyik reggel arra lettünk figyelmesek, hogy a táborban nagy a sürgésforgás. Soha nem látott jó reggelit, tejeskávét és kenyeret kaptunk, délré pedig rendes levest és búza- grizt. A rossz ruháját mindenkinek kicserélték és az őrök is szépen bántak velünk. Nem tudtuk mire vélni a dolgot — később aztán megtudtuk, hogy a nemzetközi vöröskereszt képviselői látogatták meg a tábort. Másnap elterjedt a hír, a közeljövőben haza fogunk menni, örültünk, csókoltuk egymást. Boldogok, igazán nagyon boldogok voltunk. A beteljesülés nem is váratott magá

ra olyan sokáig. Három nap múlva a sorakozón kiadták az elbocsátó levelet és a táborparancsnok, aki nagyon törve beszélte a magyar nyelvet, ezt mondta; „Emberek! Maguk ettől a pillanattól szabadok. A román hadsereg parancsnokságának Jóvoltából. Mindenki a legrövidebb úton hazautazik családjához és mihelyt hazaért, azonnal jelentkezzenek a csendőr őrsparancsnokságon. Vigyázzanak és tartózkodjanak mindenféle szervezkedéstől. Dolgozzanak és váljanak igaz jó magyar állampolgárokká értették?” A válasz egy hang. egy szó sem, csak nagy hallgatás. „Nahát, akkor a kapu nyitva, elindulhatnak.” És a kapu valóban nyitva volt. Mi pedig örömkönnyeket ejtve, elindultunk a vasútállomás felé, majd ott még- egyszer ölelkezve, csóko- lózva, könnyhullatás közepette búcsúztunk és elváltunk egymástól. Mentünk minden irányba, ki merre látott, kinek merre vezetett az útja.
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Sakkcsapatunk 
az OB I. küszöbénBefejeződött a sakkcsa- patbajnokság tavaszi fordulója. Sakkozóink kitű-A bajnokság állása;1. Ércbányász2. ZTE3. Tűzoltó Dózsa4. Győri MÁV5. Pécsi Bányász6. Veszprém • 7. Postás8. Szombathely9. Pedagógus10. Ganz Villany11. Baja12. Ganz — MÁVAG13. CsepelA csapat jó helyezését több kiváló egyéni teljesítmény segítette. Elsősorban ki kell emelni Ribli Zoltán 1. táblán elért 100 százalékos teljesítményét. A valamennyi tnérkőzésen játszó András 7, Kádár 6,5, Palcsó 6,5, dr. Sándor 6,5, Bereczki 6 pontot hozott. Szilárd 6 mérkőzésen 5,5, Glatt 4 mérkőzésen 3 pontot szerzett.A bajnokság egyfordulós tehát a mieinknek még 4 mérkőzésük van hátra. Látható, hogy a bajnoki címért már csak a Tűzoltó Dózsa van versenyben sakkozóinkkal. A két csapat átlagteljesítménye szinte teljesen azonos, 8 ponf mérkőzésenként.Nagyon izgalmasnak ígérkezik a bajnokság hajrája, annál is inkább, mert az Ércbányász — Tűzoltó Dózsa mérkőzés még hátra van. Csapatunk a Ganz- Mávag és a Tűzoltó Dózsa csapatával itthon, Szombathellyel és a Ganz Villannyal idegenben mérkőzik.A Tűzoltónak úgy tűnik nehezebb dolga van. Az Ércbányász mellett a Pé-

Egy régi álom 
megvalósult

Az I. Bányaüzem, MHSZ 
Lövészklubja május 10-én 

> a Népköztársasági Kupa II. 
fordulójával avatta fel új
jávarázsolt lőterét. Ez az 
új fedett lőtér az üzem 
szocialista brigádjainak, a 
földalatti villanyszerelő 
brigád és a lövészklub tag
jainak kollektív, lelkes, 

' nagyrészt társadalmi mun
kájának eredménye. Bát
ran ki lehet jelenteni, 
hogy a megyében nincs 
még egy ilyen minden 
igényt kielégítő lőtér — 
kivéve a drágán megépí
tett városi lőteret.

A jövőben nem kell fél
ni az időjárás viszontag
ságaitól, esőben is végre 
lehet hajtani a lőgyakor
latákat. E létesítmény meg
valósításáért a lövészklub 
minden tagja köszönetét 
fejezi ki a megvalósítás
ban résztvevő valamennyi 
dolgozónak és külön kö
szönetét fejezi ki Kerekes 
Jenő üzemvezető elvtárs
nak, az üzem párt- és 
szakszervezeti, valamint 
KISZ bizottságának, akik 
a legmesszebbmenő támo
gatást és segítséget nyúj
tottak a létesítmény meg
valósításában.

Megkérdeztük Panov 
elvtársat, a lövészklub tit

nően szerepeltek, hiszen a 8. forduló után az első helyen állnak.
8 64,5 pont8 58,57 56,58 50,58 49,58 44,57 42,57 40,57 39,07 34,07 33,57 32,57 30,0esi Bányásszal is találkozik. Sok függ tehát attól, hogy hány pontot hagy riválisunk Pécsett, de elsősorban a mi csapatunknál.A rangadón a győzelem azért fontos, mivel egyforma pontszám esetén az egymás elleni eredmény dönt. Ezenkívül a Dózsának mérkőznie kell a két jóképességű vidéki csapattal, a Győri MÁV-val és a ZTE-vel.A mi javunkra billen a mérleg, ha összehasonlítjuk a két csapat eredményeit a közös ellenfelek ellen. A mieink 34, a Tűzoltó Dózsa 32,5 pontot gyűjtött össze e csapatokkal szemben.Bárhogyan is alakul a végeredmény, sakkozóink előtt nagy lehetőség van. őszintén szeretnénk, ha sikerülne feljutniok. Nemcsak azért, mert ezzel újabb csapatunk jutna a legmagasabb osztályba, hanem azért is, mert évek óta egyenletes, jó játékot nyújt a. csapat. Többször balszerencse ütötte el őket a feljutástól. Igazán megérdemlik, hogy az idén sikerüljön. Rózsa Iván

kárát, hogy miután régi 
álmuk megvalósult, a jö
vőt illetően milyen kiha
tással lesz az új lőtér az 
eredményekre?

— Bízom abban — mon
dotta Panov elvtárs —, 
hogy az eredmények ja
vulni fognak. Ezen a lőté
ren már a tantervnek 
megfelelően, kiválóan vég
re lehet hajtani a sorköte
lesek lőgyakorlatáit. Az 
eső, a szél hatása, amely 
nagyon rontotta a lőgya
korlaták eredményeit, a 
jövőben nem lesz kihatás
sal azokra.

A létesítmény megvaló
sítása után a lövészklub 
minden tagja még na
gyobb lelkesedéssel, ambí
cióval harcol minnél jobb 
eredmények eléréséért.

Reméljük, hogy a jövő 
eredményei igazolják majd 
Panov elvtárs elképzelése
it.

Ehhez kívánunk jó mun
kát és sok sikert.Györkös József

Szilánkok
Tudott, hogy barátunk 

nevelése több gondot okoz 
üzemünk vezetőségének, 
mint a következő kollektív 
szerződés összeállítása!*X ragyogó vezető lett. Beosztotjai máris kezdik utálni. *

A védőétel az védőétel, 
és nem azért fogyasztandó, 
hogy ragyogó alakunkat a 
hízás veszélyének tegyük 
ki. *Aki azt állítja, hogy a Magyar Távirati Iroda az ország legkiválóbb hírközlő szerve, az még nem beszélgetett meghitten a gyengéd nem képviselőivel üzemünkben. *
Dolgozni csak pontosan,

szépen,
Ahogy a csillag megy az 

égen,
Ügy éredemes.

— Szent ég! — sóhajt 
fel valaki;

— Mi lenne akkor a ne
gyedéves tervvel?

*Hogy vége lett a termelési tanácskozásnak, annak csalhatatlan jele, hogy V felébredt. *
Ilyen jó kollektív szel

lemben és egyetértésben 
megtartott szocialista bri
gád értekezleten még nem 
voltam. Mindenkinek volt 
valami mondanivalója, 
mindenki hozzászólt, a ha
zafias érzéseknek szinte 
nem lehetett határt szab
ni — csak kár, hogy Jóska 
bora rosszabb volt a múlt 
évinél és az utolsó buszt 
is lekéstük.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati 
Vállalat dolgozóinak lapja 

Felelős szerkesztő: 
Tóth Béla 

Szerkesztő:
Ragoncsa János 

Szerkesztőség:
Telefon: 18-27. Vállalati: 7-135 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32,13-33 

Előfizethető
a szakszervezeti blzalmiknál

Előfizetési díj egy évre 9.60 Ft. 
MEGJELENIK MINDEN HO 

UTOLSÓ NAPJAN 
--------------------------------------------------------------- -- ,J

MÉV. - Nyomda 
F. v.: Hangos Lajos

RÖVID HÍREK
Május 15—25-ig Gölles Ferenc és Mogyorósi Sándor elvtársak szaltnakép és üvegmozaik bemutatóját rendezték meg a Ság- vári Művelődési Ház 3-as termében. Az ötletes, hangulatos kompozíciók elnyerték a látogatók tetszését.
Lengyel Béla vállalati tűzrendészen főelőadónak a tűzrendészen munka területén kifejtett eredményes munkája elismeréséül a belügyminiszter elvtárs a Tűzrendészeti Érem arany, Ernőd! János Kutató-Mélyfúró Üzem előadójának az ezüst fokozatát adományozta.* * *Munkásszállónk lakói június 19-én (szombaton) külön autóbuszjárattal indulnak Siklós—Harkányba. E túrát a szálló önkormányzata térítés nélkül szervezi. __ * __Május hónapban a szálló büfében 2000 liter tejet, 1000 kg fagylaltot és 4000 üveg bambit hoztak forgalomba (no meg egy kevés sört is).__ * __Szegedi 7 napos társas- utazásra jelentkezni lehet még az üzemi közönség- szervezőinknél.

A labdarúgó 
Bányász Kupa híreiA bajnokság állása a május 12-ig lejátszott mérkőzések alapján:1. Szolgáltató Üzem 3 3 — — 14: 4 6 p.2. I-es Üzem 3 2 1 — 3: 1 53. III-as Üzem 3 2 — 1 16: 3 44. IV-es Üzem 3 111 6: 6 35. Il-es Üzem 3 1 — 2 6:17 26. ÉDÜ 3 — 2 1 2: 6 27. Kis.-Kut. 2 — 11 6: 7 18. Kutató-Mélyfúró 2 — 11 2: 3 19. Központ 2 — — 2 3:11 —A góllövő lista állás:9 gólos Fredrich I 6 gólos Weimelek(III-as Uzem)| (Szóig. Üzem)Június havi mérkőzések:V. forduló 16,30 2-es pályaSzolgáltató — I-es Üzem 1969. június 2., hétfő: 17,30 2-es pálya16.30 1-es pálya: II. Üzem — Kut.-MélyfúrcI. Üzem — Kis.-Kut. Szabadnapos: IV. Üzem.17.30 1-es pálya VIIL fordulóKözpont — Kút. Mélyfúró.16.30 2-es pálya 1969. jún. 23., hétfőIV- Ü,7eS r S*?Igáltató 16,30 1-es pályal?’30 2:es pálya * n III. Üzem — Kút. Mélyf. 11« B^yauzem - ÉDÜ 17 30 x.es álSzabadnapos: II. Üzem. üz^m _ üzemVI. forduló 16,30 2-es pályamm n uAttx Kisérleti-Kutató — ÉDÜK l-e,' oílya ,7'™ 2'es
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A III. Üzemben május 
hóban OBF szemle volt. A 
szemle eredményével mint 
a bányahatóság, mint az 
üzem vezetői elégedettek 
voltak, ami mutatja a dol
gozók és a műszakiak lel
kiismeretes munkáját a 
munkásvédelem területén.Kétszer egyhetes turnusban az Ércdúsító Üzem vezetőképző tanfolyamot rendezett. Az ilyen jellegű oktatás nem újkeletű dolog az üzemben. Az elmúlt években ugyanis volt már ehhez hasonló. A tanfolyam hallgatói — akik között a főtechnológustól a művezetőkig mindenki megtalálható — a gazdasági hatékonyság és jövedelmezőség, gazdasági tervezés, munkalélektan, személyzeti, munkaügyi, valamint az időszerű politikai kérdésekben kapnak képzést, illetve felvilágosítást.A Magyar—Szovjet Baráti Társaság vállalati Intéző Bizottságának szervezésében mozgalom indult dolgozóink körében a Szovjetunió című havi képeslap előfizető táborának szélesítésére. A népszerű folyóirat iránt, amely igen sok művészi képfelvétellel és színes írásokkal mutatja be a szovjet nép életét, tudományos, technikai és kultúrális fejlődését, igen nagy az érdeklődés.A KPM Közúti Igazgatóság dolgozói a szőlősi bekötő út útpadkáját letisztították, míg a vállalat a bekötő út árkait tisztította meg a jobb közlekedés érdekében.

Szerkesztői üzenet: A Szerkesztő Bizottság következő munkaértekezletét június 5-én, 15 órai kezdettel tartjuk a szokott helyen. Kérjük a bizottság tagjainak feltétlen megjelenését. __ * __A régi munkáshagyományoknak megfelelően nagy juniálist tervez a Szolgáltató Üzem a pécsi remeteréten. 350 fő jelenlétére számítanak június 15-én. A helyszínen hangosbeszélőt, vendéglátó egységet, sportrendezvényt szerveznek.
Üj autódarut kapott a 

Szolgáltató Üzem, mely to
vábbi könnyítést jelent a 
vagonkirakodásoknál és az 
anyagmozgatásnál.A Mecseki Üzemi Vendéglátó Vállalat az I-es Üzemben a csökkentett munkahét bevezetésekor, március 31-re Ígéretet tett, hogy az éttermet a kívánalmaknak megfelelően berendezi. Sajnos, ez nem történt meg. Az új munkarend bevezetése előtti éjjel az üzem dolgozói, a főmérnök elvtárssal az élen rendezték be, hogy fennakadás ne legyen. Azóta sem tudjuk rendeltetésszerűen — a társadalmi munkával létrehozott tanácstermünket — használni. Joggal kérdezzük, mi a véleménye ezzel kapcsolatban az Üzemélelmezési Vállalat illetékeseinek. A .. .Az I. Üzemben április hónapban vezették ebe; a csökkentett munkaidőt. Az üzem vezetőinek jó előkészítő munkáját, a dolgozók jó hozzáállását mutatják az elért eredmények, melyek a teljesítmények terén az alábbiak szerint alakultak:Fejtés to/műszak 105,8% Vágat cm/mű. 107,0 %Bányafúrás fm/mű. 110,8% Ossz. üzemi to/mű. 102,0 %A körletek közötti versenyben az I-es körlet vezet a Il-es körlet előtt.

örvendetesen szépül, 
csinosodik a vállalat üze
meinek területe. Most a 
Szolgáltató Üzemnél kezd
tek nagyobb méretű park- 
rendezést.Elkészült immáron a nyolcadik olajtüzelésű kazán a Szolgáltató Üzem műhelyében. A korszerű gyártmányok kiválóan megfelelnek üzemi és lakótelepi célra.

Mélyen megdöb- ' bentette a Szolgáltató Üzem dolgozóit a hír, hogy régi munkatársuk,
AIADASDV JÁNOSgépkocsivezető elvtárs1969. május 4-én, rövid szenvedés után elhunyt.Az elhunytban jó elvtársat, munkatársat vesztettünk el.Emlékét kegyelettel őrizzük!


